
Děti čtou Čapka

V prosinci letošního roku připomeneme 70. výročí úmrtí Karla Čapka, jednoho 
z fenoménů české literatury. Není snad človíčka v našem kraji, který by nevěděl, neslyšel, 
neznal... 

Po celé republice se v průběhu roku konají akce, které tohoto spisovatele připomínají 
široké veřejnosti. Ani naše knihovna nezůstává pozadu, vždyť dílo tohoto autora oslovuje 
čtenáře již od nejútlejšího věku. Jeho dětské knihy jsou živé, plné milých postav a krásné 
češtiny. A to je přesně to, co malý čtenář potřebuje. S Dášeňkou prožívá její první krůčky i 
nezdary a představuje si své vlastní malé štěně. V Devateru pohádek poznává všechny ty 
bytosti pro člověka bez fantazie neviditelné – hejkaly, rusalky, vodníky... Ale setkává se tu i 
s postavami skutečnými a přemýšlí spolu s panem Čapkem, jak vyléčit princeznu solimánskou 
nebo hejkala, jak to vlastně vypadá v noci na poště, zamýšlí se nad tím, jakou hodnotu může 
mít na první pohled úplně obyčejné psaní nebo zda je dobře, že se jeden policejní  strážník 
postaral o draka. A nejen to, připomíná si místa našeho kraje a dostává je do paměti zcela 
nenásilným způsobem – četbou pohádky. 

Knihovna si již koncem března připomněla osobnost Karla Čapka. Konala se tu totiž 
Noc s H. Ch. Andersenem, letos věnovaná právě tomuto spisovateli. Četli jsme jeho pohádky 
a setkali jsme se i s postavami z nich. Navštívili jsme dům, ve kterém rodina Čapkova žila, 
prohlédli si zrekonstruované místnosti s dobovým vybavením, ukázali jsme si místo, v němž 
kdysi sídlila pošta a odehrával se tu děj Pohádky pošťácké. Děti byly nadšené a to, co dosud 
nevěděly, si jistě dobře zapamatovaly. A to nejen ty naše úpické, ale i tisíce dalších z více než 
300 míst republiky, kde můžou říct: „Čapka čteme rádi!“

                                                                                          Jana Šimková 



Z obsahu čísla

str. 2 
Projekt Czech POINT

str. 3 
Veřejná soutěž

str. 3
Změna ceny vody

str. 7
Policie informuje

str. 10
Nabídka příměstského tábora

str. 12
Jarní plesání v Úpici

str. 14
Republikové finále v ZZZ

U S N E S E N Í   č. 18/2008
ze zasedání Zastupitelstva města Úpice konaného dne 17.  4.  2008

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva města Úpice konaného dne 17. 4. 2008 najdete
na internetových stránkách www.upice.cz, na úřední desce městského úřadu, případně si ho 
můžete vyžádat u tajemnice MěÚ.

I. K předloženým zprávám

Zastupitelstvo města schvaluje:
- Rozpočtové změny      příjmy:         12 500,- Kč

     výdaje:   12 500,- Kč
            financování:          0 Kč

- Mzdové limity příspěvkových organizací Města Úpice na rok 2008

- Měsíční odměny neuvolněným členům zastupitelstva

- Převod hospodářského výsledku TS ve výši 3 247,88 Kč do rezervního fondu

http://www.upice.cz/


Zastupitelstvo města bere na vědomí:

- Zprávu o hospodaření TS za rok 2007
- Zprávu o průběhu investičních akcí Města Úpice v roce 2008

II. Majetkové záležitosti

Zastupitelstvo města schvaluje:.

08/18/94 - Prodej p.p.č. 297/18 o výměře 288 m2 vedené jako ostatní plocha, p.p.č. 297/22 o 
výměře 241 m2 vedené jako ostatní plocha a st.p.č. 1397 o výměře 19 m2 vedené 
jako zastavěná plocha bez stavby, vše v k.ú. Úpice firmě Melichar CZ s.r.o. Úpice 
za cenu 300,- Kč/m2 s tím, že bude uzavřena smlouva o smlouvě budoucí kupní a 
po  získání  stavebního  povolení  na  vybudování  propojovací  komunikace  mezi 
areálem bývalého Texlenu a ul.  Plickova bude uzavřena smlouva kupní, kupní 
cena v celkové výši 164 400,- Kč bude uhrazena do 30 dnů od podpisu smlouvy o 
smlouvě budoucí kupní.
Zveřejněno: od 25. 3. do 9. 4. 2008

08/18/95 - Nevyužití  předkupního  práva  na  ideální  1/6  domu čp.  291 včetně  ideální  1/6 
st.p.č. 365 a ideální 1/6 kůlen včetně ideální 1/6 st.p.č. 1886 vše v k.ú. Úpice

08/18/96 - Zadání zakázky na výměnu kouřových klapek v Divadle A. Jiráska v Úpici bez 
vypsání výběrového řízení firmě Colt International s.r.o. se sídlem v Praze

08/18/97 - Zadání  zakázky  na  zajištění  svahu pod  komunikací  v  ul.  Macharova  v  Úpici 
pomocí  gabiónů  bez  vypsání  výběrového  řízení  Technickým  službám  města 
Úpice

Zastupitelstvo města neschvaluje:.

08/18/98 - Převod nájemních práv k bytu č. 12 v domě čp. 1080 v ul. Národní v Úpici z p. 
Vladimíra Tomma, bytem Úpice na manžele Bašákovy, bytem Svoboda nad Úpou 

III. Různé

Zastupitelstvo města schvaluje:

-  Ukončení  provozu  MŠ Radeč  k  30.  6.  2008  a  záměr  přestavby  budovy  na  bytové 
jednotky s
   tím, že bude zachována společenská místnost



- Podání žádosti o grant z Fondu T-Mobile na akci: „Úprava dětského hřiště u náměstí T. 
G.
   Masaryka v Úpici“ a spolufinancování ve výši 279 334,- Kč

- Podání žádosti o poskytnutí finančního příspěvku ve výši 300 000,- Kč do Programu 
záchrany
  architektonického dědictví  v  roce 2008 ve vztahu k akci  obnovy nemovité  kulturní 
památky
  „Úpice, dům čp. 92 (Dřevěnka)“, celková obnova vč. restaurování a spolufinancování ve 
výši
   200 000,- Kč

- Přijetí daru, a to finanční částky ve výši 70 000,- Kč na projekt: „Osvěta k problematice
   třídění odpadů se zaměřením na bioodpady a jejich energetické využití“ od ČEZ Prodej, 
s.r.o.,
   Duhová 1/425, Praha 4

- Podání žádosti  o grant  z Fondu T-Mobile na akci:  „Úprava zóny oddechu u DPS v 
Úpici“ 
   a spolufinancování ve výši 69 751,- Kč

- Udělení čestného občanství paní Anně Marii Buxton

- Rozdělení akce oprava fasády muzea v Úpici na 2 etapy – 1. etapa realizace v roce 2008 
a v
   roce 2009 2. etapa. Spolufinancování akce v roce 2008 do maximální výše 700 000,- Kč 
    z rezervy rozpočtu města Úpice

- Zahájení přípravných prací (zaměření pozemku) pro vybudování přírodního sjezdového 
areálu
   pro horská kola

-  Bezplatný  pronájem  náměstí  T.  G.  Masaryka  a  přilehlých  ulic  v  době  Festivalu 
cyklistiky od
  19. do 22. 6. 2008 dle žádosti SK BP Lumen

Zastupitelstvo města bere na vědomí:

-  Výsledek  výběrového  řízení  na  nákup  nového  osobního  automobilu  pro  potřeby 
městského
   úřadu - vybrána nabídka fy Olfin Car, s.r.o. Trutnov na dodání vozidla Volkswagen Polo 
1,2

       - Zvýšení ceny pronájmu tělocvičny ZŠ Bratří Čapků Úpice od 1. 9. 2008

       - Výsledek zjištění kontrolního výboru při kontrole přidělování bytů



19. veřejné zasedání ZM Úpice

se uskuteční ve čtvrtek 29. května 2008 od 17 hodin v městském sále.

Program jednání:
Zpráva o činnosti SPOZ za rok 2007
Zpráva o činnosti městského muzea, MKS, MK za rok 2007
Plán činnosti ZM na II. pololetí 2008
Majetkové záležitosti
Závěrečný účet města za rok 2007
Různé

Městský úřad v Úpici je od ledna 2008 zapojen do projektu Czech POINT
  

Czech POINT neboli  Český Podací Ověřovací Informační Národní Terminál slouží 
jako  asistované  místo  výkonu  veřejné  správy  umožňující  komunikaci  se  státem 
prostřednictvím jednoho místa tak, aby „obíhala data, ne občan“. 

Na  pracovištích  Městského  úřadu  v  Úpici  označených  logem  Czech  POINT  (v 
kanceláři matriky a stavebního odboru) lze  získat ověřené výpisy z katastru  nemovitostí, 
obchodního rejstříku, živnostenského rejstříku a rejstříku trestů. Této možnosti využilo od 1. 
1. do 31. 3. 2008 sedmdesát občanů a bylo vydáno 5 výpisů z obchodního rejstříku, 33 výpisy 
z katastru nemovitostí, 32 výpisy z rejstříku trestů. 

Za vydání  výpisu z obchodního rejstříku, výpisu z katastru nemovitostí nebo výpisu 
ze živnostenského rejstříku se hradí správní poplatek ve výši 100 Kč za první stranu a 50 Kč 
za další i započatou stranu. Za přijetí žádosti o vydání výpisu z evidence rejstříku trestů se 
hradí 50 Kč.
Na základě dosavadních zkušeností doporučujeme občanům využívat k podávání žádostí o 
výpisy  celého  rozsahu  úředních  hodin  městského  úřadu.  V  nejfrekventovanějších  časech 
(pondělí a středa odpoledne) může docházet k přetížení systému z důvodu velkého množství 
požadavků a náhled do centrálních databází pak není možný.

Ohlasy na zavedení  Czech POINTu na Městském úřadu v Úpici jsou velmi pozitivní, 
protože občanům tak ubylo čekání na úřadech a zdlouhavé cestování pro výpisy, které lze 
díky moderním technologiím vyřídit jednoduše v místě bydliště.
                                                   Mgr. Šárka Bušinská, tajemnice

Veřejná soutěž na vytvoření jednotného vizuálního stylu Města 
Úpice

Cílem vytvoření  nového  jednotného  vizuálního  stylu  je  jednotná  prezentace  odpovídající  
charakteristice a významu města s důrazem na jeho historický význam a aktuální rozvoj 
cestovního ruchu.

Předmět soutěže

Předmětem soutěže je  navrhnout  jednotný vizuální  styl  Města Úpice – jednotnou grafiku 
vizitek,  hlavičkových papírů,  plakátů na zasedání  městského zastupitelstva,  informačních 
tabulí apod. Základem bude značka a logotyp pro Město Úpici. Značka by měla sestávat 



z  grafického  symbolu,  logotyp  ze  slovního  označení  „Úpice“.  Značka  i  logotyp  budou 
používány  buď  samostatně,  nebo  také  ve  spojení  s  heraldickým  znakem  Úpice. 
Doporučeným základním barevným provedením jsou heraldické barvy města.

Účastníci soutěže

Soutěž  je  vyhlášena  jako  veřejná  neanonymní.  Je  určena  všem  fyzickým  osobám  i 
právnickým  osobám  se  zastoupením  fyzických  osob  (dále  jen  „soutěžící“),  které  dodrží 
všechny podmínky soutěže. Ze soutěže jsou vyloučeni zaměstnanci vyhlašovatele, členové 
hodnotící komise a osoby jim blízké.

Podmínky soutěže

Soutěžící předloží vyhlašovateli  soutěžní návrh splňující požadavky zadání a podepsanou 
písemnou přihlášku obsahující jméno a příjmení soutěžícího, jeho adresu, věk, telefon, příp. 
e-mail,  nejpozději 30. 5. 2008 do 12:00 hod.  Přihláška spolu se soutěžním návrhem musí 
být do uvedené doby doručena na adresu Města Úpice, podatelna, Pod Městem 624, 542 32 
Úpice, a to v řádně uzavřené obálce označené: „Veřejná soutěž LOGO– neotvírat“.
Soutěžní návrh bude zpracován v českém jazyce a podán v jednom vyhotovení. Přihlášky a 
soutěžní  návrhy,  které  budou  vyhlašovateli  doručeny  v  rozporu  s  těmito  požadavky, 
vyhlašovatel do soutěže nezařadí.
Soutěžící  svým podpisem na přihlášce dávají  najevo souhlas s podmínkami soutěže a s 
bezúplatným vystavením soutěžních  prací  a  jejich  následným publikováním.  Rovněž  tím 
udělují  vyhlašovateli  svůj  výslovný  souhlas  se  zveřejněním  svých  údajů  za  podmínek 
vyplývajících z příslušných právních předpisů
(zejména zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, v platném znění). 
Vyhlašovatel se zavazuje k ochraně autorských práv a prohlašuje, že nezneužije žádný ze 
soutěžních návrhů, ani jejich část,
ke svým zájmům.

Požadovaný rozsah a zpracování soutěžních návrhů 

Zájemce o účast v soutěži předloží vyhlašovateli maximálně 3 návrhy soutěžního díla. 
Každý soutěžní návrh níže specifikovaných variant značky a logotypu musí být předložen na 
formátu A4 v rozměru 15x15 cm a ve zmenšení na minimální rozměr 15x15 mm v základním 
barevném i černobílém provedení a zároveň počítačově zpracovaný na CD ROMu.
Varianty: 
1) značka a logotyp ze slovního označení Úpice
2) značka, logotyp ze slovního označení Úpice a heraldický znak města Úpice

Hodnocení
Soutěžní díla posoudí a vyhodnotí hodnotící komise jmenovaná vyhlašovatelem. 

Vyhlašovatel  si  vyhrazuje  právo  nevyhlásit  žádnou  z  prací  jako  vítěznou.  Rozhodnutí 
vyhlašovatele je konečné a nelze se proti němu odvolat, ani je podrobit soudnímu přezkumu.

Vyhlašovatel zveřejní výsledky soutěže také na svých internetových stránkách.

Náklady, které vznikly soutěžícímu v souvislosti s účastí v soutěži, nese tento soutěžící. 



Vítěz  soutěže  obdrží  cenu  ve  výši  5000,-  Kč.  Vítězi  soutěže  vznikne  dnem  doručení 
výsledků  soutěže  povinnost  uzavřít  s  vyhlašovatelem  bez  zbytečného  odkladu  licenční 
smlouvu dle zákona č. 121/2000 Sb., o právu autorském, o právech souvisejících s právem 
autorským a o změně některých zákonů (autorský zákon),  ve znění pozdějších předpisů. 
Touto  smlouvou  vítěz  soutěže  postoupí  vyhlašovateli  výhradní  a  neomezenou  licenci  ke 
všem způsobům užití značky a logotypu. 

Navrácení soutěžních návrhů

Po  termínu  oznámeném  spolu  s  výsledky  soutěže  může  soutěžící  písemně  požádat 
vyhlašovatele  o  vrácení  všech  jím  předložených  soutěžních  návrhů.  Vyhlašovatel  se 
zavazuje vrátit soutěžícímu všechny jím předložené soutěžní návrhy nejpozději do 14 dnů 
ode dne, kdy mu byla doručena písemná žádost
soutěžícího. Nepožádá-li však soutěžící o vrácení soutěžního návrhu  do 31. srpna 2008, 
není vyhlašovatel povinen mu po uplynutí této lhůty jeho soutěžní návrh vrátit.

Odvolání veřejné soutěže
Vyhlašovatel je oprávněn veřejnou soutěž odvolat.

Pokud soutěžící v soutěžních podmínkách narazí na případné nejasnosti, může si vyjasnit 
veškerá sporná místa v průběhu stanovené lhůty pro odevzdání soutěžních návrhů na níže 
uvedených kontaktech. Na dotazy učiněné po stanovené lhůtě vyhlašovatel  není povinen 
odpovědět.

Vyhlašovatel
Město Úpice
IČ:  00278386
Adresa sídla: Pod Městem 624, 542 32 Úpice
Osoba oprávněná jednat za vyhlašovatele:
Ing. Iljana Beránková, starostka
Kontaktní osoba
Mgr. Robert Hager, místostarosta
Pod Městem 624, 542 32 Úpice
telefon: 499 781 533, 499 859 056
fax: 499 881 730
e-mail: hager@upice.cz

V Úpici dne 31.3.2008
Ing. Iljana Beránková, starostka města Úpice

Informace Finančního úřadu v Trutnově
Upozorňujeme poplatníky, že dne 31. května je termín splatnosti daně z nemovitostí na 
rok 2008. Vzhledem k tomu, že den 31. květen připadá na sobotu, posouvá se termín na 
pondělí 2. června 2008. 

V letošním  roce  bude  daňová  správa  využívat  nový  způsob  zpracování  a  distribuce 
daňových  složenek  na  daň  z nemovitostí.  Složenky  budou  zpracovány  centrálně  a 
rozesílány hromadně dodavatelskou firmou jednotlivým poplatníkům. 

Finanční úřad Trutnov



Technické služby informují

Provozní doba na odpadním dvoře v Radči – EKOSTES:
pondělí a středa 7.00 – 16.00 hod.
úterý, čtvrtek a pátek 7.00 – 14.00 hod.

sobota: prodej v zahradnictví a výrobků z recyklovaných plastů s možností odložit i domovní 
odpad a odpad ze zeleně (trávu)      8.00 – 11.00 hod. (mimo zimního období)

Provozní  doba na odpadním dvoře  nebezpečných  odpadů v  Technických službách  v 
Úpici, Plickova 842:
pondělí a středa 6.00 – 16.30 hod.
úterý, čtvrtek a pátek 6.00 – 14.30 hod.

Výkup papíru (plastů), železa v areálu Technických služeb Úpice:
středa 14.30 – 17.00 hod.
sobota   9.00 – 12.00 hod.
S možností odložení i nebezpečných odpadů

Případné další informace vám podají zaměstnanci TS – tel. 499 882 621.

     Technické služby Úpice

Městské vodovody a kanalizace informují

Městské vodovody a kanalizace Úpice  M Ě N Í  cenu vodného a  stočného. V návaznosti  na zvýšení  

ekonomicky  oprávněných nákladů na výrobu pitné vody a odvádění a čištění odpadních vod  byly 

Městské vodovody a kanalizace  Úpice  nuceny přistoupit  k úpravě cen vodného a stočného.

NOVÉ  CENY:

Vodné     20,24 Kč / m3

Stočné     25,56 Kč / m3

Celkem    45,80 Kč / m3

     Ceny jsou  jednotné pro domácnosti  i ostatní odběratele a je  v nich zahrnuta daň z přidané 

hodnoty.

     Uvedené   ceny   jsou  platné  od   l. 4. 2008.  Pracovníci   MěVaK   provedou mimořádné odečty 

vodoměrů v první polovině měsíce dubna.

                                                                                     Ing.  Pavel   L u d v í k, ředitel MěVaK



Co dal rok 2007
11. 10.
Po veřejném připomínkování definitivně schválili městští zastupitelé dlouhodobý rozvojový 
program Koncepce města Úpice.

20. 10.
U příležitosti Dne stromů byly zasazeny v areálu Dřevěnky tři nové dřeviny. Představena byla 
také uvažovaná unikátní naučná stezka na levém břehu Úpy pod Dlouhými záhony. 

28. 10.
V Divadle Aloise Jiráska byl pod patronací Klubu loutkářů Úpice zahájen další ročník 
oblíbeného loutkářského festivalu Rolnička 2007.

02. 11.
Listopadové pátky opět patřily milovníkům divadla. V hlavní roli byly situační komedie, 
anglická fraška,… prostě Divadelní úsměvy.

10. 11.
Po tradičním Běhu Dlouhými záhony byly odpoledne předány ceny nejlepším českým běžcům 
do vrchu za výsledky v celoročním seriálu.

12. 11.
Místní akční skupina Království-Jestřebí hory podepsala Smlouvu o partnerství se 
slovenským Mikroregiónem Poondavie. Důležitý dokument podepsali ve Rtyni v Podkrkonoší 
předseda správní rady Království-Jestřebí hory o. p. s. Mgr. Jaroslav Balcar a předseda 
Mikroregiónu Poondavie MVDr. Ján Záhorský.

13. 11.
Součástí televizního pořadu Šumný Trutnov byla procházka po architektonických skvostech 
Úpice. Průvodcem byl nenapodobitelný David Vávra.
 
17. 11.  
Školní budova na Lánech oslavila pětasedmdesáté narozeniny. Setkání v Úlu se zúčastnil i její 
bývalý absolvent, dnes světově uznávaný režisér dokumentárních filmů, doc. Miroslav Janek, 
který promítl některé své rané snímky.

23. 11.
Vzpomínkový večer Pan učitel s velkým U byl věnován velké kantorské osobnosti, panu 
Václavu Musilovi. Kromě vzpomínání kolegů, žáků, lékaře i syna V. Musila, zhlédli diváci 
film z tvůrčí dílny Jiřího Středy, který pět let hlavního protagonistu večera natáčel.
 
02. 12.
XIV. ročník Zimní běžecké ligy, kterou organizuje úpická TJ Maratonstav, byl zahájen 
Mikulášským během ve Rtyni v Podkrkonoší.

07. 12.
Na náměstí T. G. Masaryka se u Vánočního stromu uskutečnilo již posedmnácté předvánoční 
setkání, které navazuje na tradici prvorepublikových Vánočních stromů republiky 
československé.



07. 12.
V městském sále proběhlo první informativní jednání o možných pozemkových úpravách v 
katastrálním území Radeč. Zájem vlastníků pozemků o projednávanou problematiku předčil 
očekávání. 

08. 12.
Sérii předvánočních koncertů zahájila ZUŠ svým Adventním koncertem v Divadle A. Jiráska.

15. 12.
Vánoční koncert městské hudby už neodmyslitelně patří do úpického svátečního kalendáře. 
Přeplněné  hlediště si spolu s muzikanty na závěr zazpívalo vánoční koledy.

18. 12.
Jožka Černý zas při svém Adventním koncertu rozezpíval své posluchače v kostele sv. Jakuba 
i na náměstí.

20. 12.
Bioplynová fermentační stanice byla slavnostně uvedena do zkušebního provozu. Pásku 
přestřihli krajský radní Jiří Vambera a starostka města.

24. 12.
Již tradiční „Koledy a medovina“ rozehřály všechny, kteří přišli nasát vánoční atmosféru na 
náměstí TGM. 

25. 12.
Před pamětní deskou na domě Bří Čapků se konalo vzpomínkové setkání k 69. výročí úmrtí 
Karla Čapka.

25. 12.
Pošesté oslavili Vánoce společným zpíváním koled a prastarým příběhem o narození člověka 
návštěvníci Husova sboru. V roli andělů a darovníků hráli a zpívali žáci ZUŠ A. M. Buxton a 
Andělské struny, svá stáda přihnali vyřezávaní pastýři z úpického Klubu loutkářů. 

31. 12.
Čas bilancování: co jsme toho ale zažili v tom uplynulém roce 2007! Čas plánování: co toho 
zase společně prožijeme v tom novém roce 2008! Tak hodně štěstí všem! Petr Kalousek

Narozené děti  

10.  2. 2008 - Tereza Kašparová
27.  2. 2008 - Kateřina Šrytrová
27.  2. 2008 - Pavel Horák

     
        Jana Srnová, matrikářka



Jubilant mezi členy SDH Úpice

31. 3. 2008 oslavil své životní jubileum se svými členy velitel hasičů Jaroslav Čihák. 
Do sboru vstoupil v 15 letech v roce 1963 se svým otcem. V roce 1970 byl vybrán do kurzu 
strojníků, absolvoval kurz vedoucího mládeže. V roce 1985 byl navržen do kurzu velitelů 
jednotek. Po úspěšném zakončení byl jmenován velitelem a tuto funkci zastává dodnes.

Rád vzpomíná na staré členy, kteří ochotně předávali své zkušenosti mladým žákům 
(dorostu). Jak dovedli plnit své úkoly s technikou, která byla v té době k dispozici: sekera, 
páčidla,  žebříky  a  háky  na  strhávání  prohořelé  střechy.  Škoda,  že  se  nedočkali  dnešní 
techniky, kterou máme zásluhou města k dispozici.

„Naší aktivitou není dnes jen zásah u ohně. Jsou to dopravní nehody, likvidace sršňů, 
povodně atd. Kromě toho provádíme ukázková cvičení pro mládež a veřejnost, různé soutěže 
jako např. o pohár starosty města, memoriál Federála v Maršově, světový den první pomoci 
atd.  Každé pondělí  máme teoretický a praktický výcvik.  Máme dny otevřených dveří  pro 
mládež a dospělé. O úpické pouti jste srdečně zváni na naše čerstvé uzeniny, bramboráky a 
pivo, vše k mání nonstop od pátečního večera do neděle večer.

Za  naše  výsledky  a  činnost  byla  jednotka  zařazena  do  integrovaného  zásahového 
systému kategorie JPO II se stálou pohotovostí. 

O  naší  celkové  činnosti  se  dočtete  na  webových  stránkách  www.hasiciupice.cz“, 
sděluje
Jaroslav Čihák.

Text K. Kovář

Nezapomínejme
      Před 63 lety skončila druhá světová válka. Našeho města se válečné události 
bezprostředně dotýkaly, Němci obsadili zdejší školy, zavřeno bylo úpické gymnázium
a studentům nebyla dopřána výuka. Město vedl v letech 1942 - 1945 dosazený vládní komisař 
Němec Hans Richter. Popravených a umučených občanů z Úpice bylo 27, během květnových 
událostí roku 1945 přišlo o život ještě 8 spoluobčanů. Tragickou smrtí na Dlouhých záhonech 
zahynuli na samém konci války i dva mladíci, Ljuba Turek a Vladimír Kulda.
      Ve čtvrtek 3. května byla posílena posádka SS, obsadili poštu a městský úřad, vyhlášen 
byl zákaz zdržovat se v ulicích v době od 22 hodin do 5 ráno. Pod vlivem vysílání pražského 
rozhlasu začali lidé odstraňovat německé nápisy a portréty představitelů Říše, objevovaly se 
čs. prapory a lidé ozdobeni trikolórami začali zaplňovat ulice. Němci se nevzdávali a vyhlásili 
v Úpici a okolních obcích stanné právo. Občané museli pod hrozbou zastřelení vyklidit ulice. 
Vyučování ve školách bylo přerušeno, bylo nutné poslat děti co nejrychleji domů. Ale již 
odpoledne začali někteří nacisté opouštět město. Neděle 6. května se stala nejkrvavějším 
dnem konce války, kromě zabíjení obyvatel  SS ničila telefonní ústřednu, zdemolovala školní 
budovu na Lánech. Budova školy byla v žalostném stavu. Všechna okna vytlučena, voda 
crčela  z trubek, protože kohouty byly uražené. Voda naplnila místnosti. Zámky a kliky byly 
vytrhané, dveře prostřílené. U školy byla shromažďována auta, kterými se SS chystali z města 
odjet.  Poslední vozidlo odjelo 8. května odpoledne.
     Ve večerních hodinách dorazili do města první vojáci ustupující německé armády a byly 
zde odzbrojováni. O den později prchající kolony německého vojska zaplavovaly město, stále 
docházelo k odzbrojování a shromažďování vojenského materiálu.
     Večer 9. 5. dorazila Rudá armáda do Úpice od Odolova a Rtyně, město bylo slavnostně 
vyzdobeno, armádu vítala městská hudba pod vedením Emila Jarého.

http://www.hasiciupice.cz/


      V dalších dnech se začali vracet vězni z koncentračních táborů, místní obyvatelé 
zajišťovali kolaboranty a umístili je do úpické věznice. Smutným dnem byl pátek 11. května, 
kdy se konal pohřeb obětí nacistického teroru.
      Život ve městě se pomaličku zklidňoval, občané vydechli. Zřízen byl revoluční národní 
výbor, přebíraly se podniky pod dělnickou kontrolu. 
      Přišel únor 1948, o dvacet let později srpen 1968…….Proto NEZAPOMÍNEJME!
                Z pramenů Časový sled událostí studentů úpického gymnázia a kronik čerpala
                                                                                                     Marcela Strachotová            

Co komu nevoní …

     Můj dnešní příspěvek není o vůni květin nebo parfémů, ale o tom, co se nám někomu 

líbí/voní/ či nelíbí /nevoní/ v mezilidských vztazích.

     Jak mne toto téma napadlo?  Přivedly mne na ně dvě kategorie našich spoluobčanů. Tou 

první jsou lidé, kteří žijí pod jednou střechou prakticky se svými vrstevníky a tito jim nevoní, 

a  to  doslova a do písmene. V určitém věku se nám může všem přihodit,  že  nás  postihne 

inkontinence  /únik  moči/,  a  bohužel  ani  reklamou  nabízené  voňavé  Tena  lady  nepřekryjí 

nemilý  zápach.K tomu se  může  přidat  i  to,  že  čím jsme starší,  ztrácíme  i  čich,  takže  se 

necítíme a tím nejsme varováni před selháním vlastního těla. Smutné je, že  „milí“ sousedé 

místo aby měli pro tento zdravotní  problém, který je může postihnout a zřejmě i postihne, 

avšak za delší čas než nás, pochopení, tak se chovají jako malé děti ve školce. Izolují a ba 

přímo šikanují dotyčného se zdravotním problémem. Vždycky jsem si  myslela, že stáří je 

moudré a laskavé. Zjistila jsem však, že dokáže být i zlé a mstivé. To je však i krátkozraké, 

neboť až se dostaví k těmto lidem nějaký zdravotní nebo obyčejný lidský problém, nedomýšlí, 

že i k nim se potom možná budou chovat jim podobní tak ošklivě, jako se chovají oni dnes. 

Chtějí  v domech  vůně  na  chodbách,  ušklíbají  se  před  nemocnými  a  pletou  si  domy 

s pečovatelskou  službou  s domy  v bytové  zástavbě.  Domy  s pečovatelskou  službou  jsou 

vlastně již starý název, nyní se užívá domy s byty zvláštního určení. Zvláštního proto, že zde 

mají být lidé, kteří potřebují péči druhé osoby, neboť si ji  sami už nedokáží poskytnout a 

nemají  ani své blízké,  kteří  by jim tuto péči  poskytli.  Mně nevoní   argumenty některých 

obyvatel  těchto  domů,  kteří  chtějí,  aby  lidé,  kteří  mají  nějaké  zdravotní  problémy,  byli 

umístěni do nemocnice nebo do domova důchodců. Těmto kritikům bych chtěla vzkázat, ať 

jsou rádi, že jsou na tom ještě dobře a pokud se jim u nás v domech s pečovatelskou službou 

nelíbí, jsou soběstační a dostali se do tohoto zařízení jen díky nutnosti doplnit novější dům 

s pečovatelskou službou, nebo proto, že bylo zrovna volné místo a oni splňovali alespoň to 

nejmenší kritérium pro umístění do DPS, tak ať se odstěhují jinam. Domy s byty  zvláštního 

určení jsou a budou pro ty, kdo je opravdu potřebují.



     Jsme-li u toho cítění, uveďme si právě teď empatii – česky - vcítění se do druhého, mít pro 

něho pochopení, porozumění. To nám často chybí a chybí i druhé skupině, o které se chci 

zmínit. Tou jsou další občané, kteří již nežijí pod jednou střechou s postiženými inkontinencí, 

ale  potkávají  je  na  obědech ve  školní  jídelně,  v bufetu  či  obchodě.  A tady,  jako  sociální 

pracovnice, mohu uvést dva příklady, jak se v této skupině  „ problém“ dá řešit. Jsou tací, 

kteří nevybíravým a nevhodným způsobem osočují pečovatelskou službu, že se nedostatečně 

stará o „své“ klienty. To je ten špatný přístup. Proč? Protože pečovatelská služba v Úpici se 

stará  o  naše  spoluobčany  všechny  stejně,  stejně  dobře,  nebojím  se  ani  říci,  že  výborně, 

s odborným a lidským přístupem. Ten, kdo ji v tomto směru nedostatečné péče kritizuje, neví, 

o čem je její práce, a nerozumí jí. Měl by se tedy spíše starat o svou práci, aby ji odváděl tak 

dobře jako naše pečovatelská služba. Potom jsou ale ještě druzí lidé, kteří přijdou třeba za 

mnou, či paní pečovatelkou a mírným tónem s dávkou taktu nám sdělí, že ten pan či paní xy 

mají asi zdravotní problémy, jestli bychom jim nemohli pomoci. A „problém“ je úplně jinde. 

Vidíme, že nejste všem lidem lhostejní, že vám chce někdo pomoci, protože sám ví, že i on 

bude rád, když mu jednou někdo slušně a s citem pomůže. 

     A co nevoní mně?  Nevoní mi hlupáci, lidé zlí a závistiví. Vím, že nejsou šťastní, ale to je 

neomlouvá a ani neopravňuje k tomu, aby trápili druhé.  Nikdy nevíme, co se může přihodit 

nám, a kdo nám pak pomůže? Nečiňme tedy druhým to, co nechceme, aby činili oni nám.

                                                                                      Mgr. Bc. Jindra Pavlišová

                                                                      vedoucí sociálně správního odboru MěÚ Úpice

Rychle, levně, bez soudu

Tisková zpráva ze dne  1. dubna 2008

Dnes se spouští nový systém mimosoudního řešení spotřebitelských sporů. Jeho cílem je 
zlepšení přístupu spotřebitelské veřejnosti ke spravedlnosti – poskytuje jí účinné prostředky 
k uplatnění jejích práv.

Specifikem  spotřebitelských  sporů  je  to,  že  se  většinou  jedná  o  spory  relativně  nízké 
hodnoty. Nákladnost a zdlouhavost soudního řízení mnohé spotřebitele od vymáhání jejich 
zákonných práv odrazuje. A právě na absenci účinných mimosoudních prostředků k realizaci 
spotřebitelských práv reaguje projekt podporovaný ministerstvem průmyslu a obchodu.

„Řada spotřebitelů,  kteří  s dotazy  ohledně odmítnutých reklamací  SOS kontaktují,  se  na 
soudy již neobrací. Znamenalo by to pro ně nejen další finanční náklady, ale také perspektivu 
vleklého  sporu,  na  jehož  konci  sice  mohou  zvítězit,  podnikatel  ale  mezitím  může  svou 
činnost ukončit…“, říká Jana Teplá, právnička SOS.



Nový systém mimosoudního řešení spotřebitelských sporů stojí na třech pilířích – kontaktu 
sporných stran za pomoci kontaktního místa a předání kvalifikované informace, mediaci a 
speciálním rozhodčím řízení. SOS – Sdružení obrany spotřebitelů bude vedle Hospodářské 
komory  ČR  a  dalších  spotřebitelských  organizací  poskytovat  poradenství  na  úrovni 
kontaktních míst.

Celý systém je založen na principu dobrovolnosti  a ten vzbuzuje v očích mnohých jistou 
nedůvěru.  Kritici  systému  nevěří,  že  strany  –  zvlášť  podnikatelé  –  budou  mít  o  účast 
v systému zájem. Motivace obou stran může být ovšem různá, protože systém nabízí několik 
výhod. Tou nejvýznamnější bude zřejmě výrazná úspora času (předpokládaná délka řízení je 
60, maximálně 90 dnů) a nákladů (poskytnutí kvalifikované informace na kontaktním místě je 
zcela zdarma, rozhodčí řízení je zpoplatněno). Pro podnikatele může být motivem snaha o 
zachování dobrých vztahů se zákazníky. 

„Podnikatelé se do systému dobrovolně hlásí a prezentují to jako svou přednost – deklarují 
ochotu řešit spory se zákazníky smírnou cestou. Na trhu pak získávají konkurenční výhodu 
oproti ostatním. Zahraniční zkušenosti ukazují, že přesto, že účast není v systému povinná, 
podnikatelé se dobrovolně účastní,“ dodává Jana Teplá.

Systém nezasahuje do fungujících způsobů mimosoudního řešení sporů, proto bude možné i 
nadále  řešit  spory  mimo  systém  podporovaný  MPO  v klasickém  rozhodčím  řízení 
prostřednictvím mediátora nebo finančního arbitra.

Kontakty:

SOS - Sdružení obrany spotřebitelů (SOS)
Tel. 224 239 940, fax: 224 239 941
www.spotrebitele.info

• Ivana Picková, tisková mluvčí, pickova@spotrebitele.info, 604 956 114

Něco o diabetu v našem regionu

Pokládáme za nutné čas od času informovat úpickou veřejnost o práci s diabetiky. 
Cukrovka  je  totiž  nemoc,  která  se  pomalu  stává  civilizační  epidemií  a  to  nejen  v  naší 
republice, ale i v celosvětovém měřítku. Jen v Česku už je registrováno 750 tisíc pacientů s 
diabetes a odhady jsou daleko vyšší. 

Územní organizace Svazu diabetiků existuje v Úpici od r. 1997. Vstoupili jsme tedy 
letos do jedenácté sezony a v současné době máme 70 členů, kteří mají zájem se něco o 
nemoci dozvědět a něco udělat proti ní. Nové zájemce stále přijímáme. 

Naše činnost zahrnuje především tři základní oblasti: 
Zdravotně výchovná činnost, především ve spolupráci s místní skupinou ČČK, plošné měření 
glykemie pro zájemce a např. i „Pochod proti diabetu“
Pravidelná cvičení v tělocvičně ZŠ Bratří Čapků Úpice a to každý pátek od 16 do 17 hodin. I 
tady rádi uvítáme další zájemce o cvičení.
Týdenní  rekondiční  pobyt  v  některém z  vybraných míst.  Účelem rekondice  je  především 
změna stereotypu života, tělesná aktivita (vycházky, cvičení a cvičení v bazénu). Dále je to 
získávání znalostí o nemoci, při které sice nic nebolí, ale která může být velmi zákeřná ve 
svých důsledcích, pokud jí to nemocný dovolí a nic proti tomu nedělá. Do současné doby se 
nám podařilo uskutečnit tyto pobyty pro zhruba 300 osob.

Jsme zásadně organizací neziskovou, a protože v dnešní době je všechno o penězích, 
jsme závislí na sponzorech. Ministerstvo zdravotnictví své dotace razantně snížilo. 

mailto:pickova@spotrebitele.info
http://www.spotrebitele.info/


Na tomto místě je třeba se zmínit o velmi dobré spolupráci s vedením našeho města a 
o jeho pochopení pro naše potřeby. 
To bylo oceněno i na třídenní celostátní poradě předsedů územních organizací, která proběhla 
od 11. do 13. dubna 2008. Bylo zde zastoupeno asi 120 územních organizací z celé České 
republiky a jen málokde se mohou pochlubit takovou spoluprácí s městem jako u nás v Úpici. 
To bylo během porady několikrát zdůrazněno zástupci pražského ústředí.
Proto za naši územní organizaci děkujeme na stránkách Úpických novin paní starostce Ing. 
Beránkové,  místostarostovi  Mgr.  Hagerovi,  vedoucí  sociálně  správního  odboru  Mgr. 
Pavlišové a také Ing. Součkové, manažerce dotačních titulů a rozvoje města.

Pro úplnost ještě informujeme, že dalšími sponzory naší činnosti jsou obec Havlovice 
a obec Suchovršice. Také jim patří náš velký dík.

     Za výbor územní organizace Svazu diabetiků 
Úpice

Václav Kašparovský

Spotřebitelská poradna: Reklamace kočárku 

DOTAZ:
Chtěla bych se zeptat na reklamaci kočárku. V zadní části, kde se dotýká látka 
konstrukce, nám na dvou místech praskla látka na potahu a je vidět, že se bude dál 
párat potah. Je možné reklamovat tuto vadu? Podle mě je to špatně konstrukčně 
vyřešeno. Ptala jsem se v obchodě, kde jsem kočárek kupovala, a řekli mi, že už to 
někdo reklamoval a že odpověď servisu byla, že je to používáním. A ještě jeden 
dotaz, máme v případě reklamace právo požadovat náhradní kočárek? 
Děkuji Š. H. 

ODPOVĚĎ:
Závadu samozřejmě reklamujte a pokud stanovisko prodávajícího bude zamítavé, 
kontaktujte soudního znalce, dohodněte si s ním prohlídku kočárku, aby zkontroloval, 
čím byla vada způsobena. Pokud zjistí, že byla způsobena vadou materiálu nebo 
výroby a nikoliv vaším zaviněním, nechte si vyhotovit nezávislý posudek. Ten musíte 
nejprve uhradit, ovšem pokud vyzní ve Váš prospěch, máte nárok na jeho proplacení 
od prodejce na základě § 598 Občanského zákoníku. Ceny za posudek se pohybují 
u jednoduchých věcí v řádu stokorun, u složitějších případů pochopitelně více. 
Seznam znalců najdete na www.justice.cz  nebo u kteréhokoliv soudu. Kočárky 
posuzuje rovněž Strojírenský zkušební ústav (http://www.szutest.cz/kontakty/). Se 
znaleckým posudkem máte velkou šanci na úspěch. Naopak prodávající riskuje, že 
místo pouhé částky za zboží bude muset platit třeba i podstatně více. Doporučuji 
proto s tímto záměrem i jeho důsledky seznámit prodejce předem. Na zapůjčení 
náhradního kočárku po dobu reklamačního řízení nárok bohužel nemáte. 

                                                                                 SOS - Sdružení obrany 
spotřebitelů, o.s.

www.spotrebitele.info
Poradenská linka 900 08 08 08 (8 Kč/min.)

http://www.spotrebitele.info/
http://www.justice.cz/


                                                                                             

Rozhovor s paní Dolores Bouzovou nejen o první lékárně v Úpici
Do lékárny nevstupujeme příliš rádi, naše návštěva většinou souvisí se zdravotním 
problémem, s platbou za léky a vybráním poplatku za recept. Téma je však stále aktuální a 
proto s RNDr. Dolores Bouzovou zavzpomínáme nejen na první lékárnu v našem městě.

ÚN: Paní Bouzová, jaké byly začátky lékárny?
DB: První úpická lékárna  se jmenovala U Koruny, byla otevřena  na náměstí v čísle 98 dne
        1. července 1892. Povolení k otevření lékárny bylo uděleno PhMg. Františkovi
        Konečnému, který předtím působil v Hradci Králové jako provizor, pak byl asistentem  
        v lékárně  v Trutnově. Dům čp. 98 koupil od Ivana Khola, byl to původně hostinec.
        František Konečný byl dvakrát ženatý, po smrti první ženy Terezie se znova oženil
        s Boženou Šolcovou, která se svou sestrou a ovdovělým otcem Josefem Šolcem přišla
        do Úpice. Josef Šolc byl c.k. vrchní soudní rada a byl do Úpice přeložen ze Štětí. 
         Karel Čapek jej zvěčnil v jedné z pohádek, jmenuje ho Šulc.
        František Konečný zemřel v listopadu 1903. 
ÚN: Kdo převzal lékárnu?
DB: Moje babička Božena, tehdy Konečná.. Vedla lékárnu vdovským právem a bylo potřebné 
        stanovit provizora. Stal se jím úpický rodák PhMg. Emanuel Kašpar.
        Vrátil se z Bulharska, kde po promoci pobýval. Za něj se Božena Konečná později
        provdala. Měli spolu dceru Marii /moji maminku/. Lékárník Kašpar získal koncesi
        k vedení lékárny. 
ÚN: Lékárna tedy byla otevřena v době, kdy zde působil doktor Čapek. Dochovaly se 
        informace o tom, že by pan doktor lékárnu navštěvoval? Je známo, že dr. Čapek 
        připravoval léky sám anebo posílal pacienty do lékárny do Trutnova.
DB:  Doktor Čapek v našem městě provozoval praxi až do r. 1907. Samozřejmě lékárnu
        často navštěvoval i se svými dětmi. Zmiňuje se o tom Helena Čapková ve své knize,
        mám také několik pohledů, které nám Čapkovi poslali. Paní Palivcová – Čapková byla
        v lékárně zavzpomínat 24. 6. 1949 při své návštěvě v Úpici, mám od ní zápis
        v památníku. Maminka s babičkou byly také navštívit Čapkovy v Praze. V knize Moji
        milí bratři se Helena Čapková zmiňuje o fámulusovi,  čarodějově učni Hugovi, to byl
        Hynek Raabe, který v lékárně pracoval jako laborant v letech 1897 - 1937.
ÚN:  Vraťme se k vaší rodině. Váš otec byl z Úpice?
DB:  Tatínek  Bohumil Bouza se narodil roku 1899 v Kladně, kde byl dědeček
         zvěrolékařem. Tatínek ale vyrůstal v Praze, kam se rodina přestěhovala. Vystudoval
         farmacii, promoval v roce 1922 a získal titul PhMr.. Do naší lékárny  nastoupil 
         1. března 1924 na inzerát, původně jen na přechodnou dobu, ale v Úpici již zůstal. O rok
         později měli svatbu v kostele sv. Jakuba s Marií Kašparovou. Dne 21. 3.1926 na svět 
         přišel bratr Erik, za rok a čtvrt moje maličkost.
ÚN:  Jak dlouho vedl tatínek lékárnu na náměstí?
DB:  Tatínek získal koncesi k vedení lékárny 13. prosince 1930, když se jí předtím dědeček
         Emanuel Kašpar vzdal. Dědeček v dubnu 1933 zemřel.
         Ke znárodnění lékárny došlo 24. září 1949, národní správou byla pověřena nemocenská 
         pojišťovna v Trutnově a od 1. 1. 1950 byla převzata jako ostatní lékárny Medikou a 
         dostala číslo 683. Po znárodnění nastoupil do naší lékárny PhMr. Václav Dvořák



         z Lanškrouna. Mne převzali jako laborantku.
         Otec do lékárny již nikdy nevkročil a našel si místo v České Lípě, pak působil v dalších
         lékárnách na Liberecku až do svého penzionování.
         Dalším odpovědným správcem u nás v lékárně byl PhMr. Bořivoj Špaček ze Znojma. 
ÚN:  Zmínila jste ukončení provozu lékárny na náměstí koncem roku 1950. Kam se lékárna
         stěhovala?
DB:  Na stejné místo, kde Pod Městem sídlí dodnes, do tehdy zrušené drogerie vdovy Heleny
         Kejzlarové. Ulice měla název Gottwaldova, čp. bylo 288. Novou lékárnu zařizoval 
         PhMr. Zdenko  Procházka, který byl v letech 1939 – 1945 v naší lékárně jako
         lékárenský asistent, po skončení války odešel do Broumova jako národní správce
         jedné z tehdejších dvou lékáren, které tam byly. Roku 1950 se vrátil do Úpice a 2. ledna
        1951 byl zahájen provoz v nové lékárně. Vybavení z naší lékárny bylo odvezeno do 
         Jičína a na Slovensko, něco přišlo do nové lékárny a postupně jsme dostávali nájemníky,
         pohřební ústav, nábytek, sídlo zde měl podnik Výstavba kamenouhelných dolů, pak
         nám přidělili elektrikáře.
ÚN:  Vy jste nastoupila do lékárny po studiích?
DB:  Nastoupila jsem do lékárny 16. 10. 1944, ještě k tatínkovi. Bylo to za války, protože
         školu, kterou jsem navštěvovala, Němci zavřeli. Po znárodnění jsem zůstala v lékárně
         jako laborantka a zároveň jsem vystudovala nejdříve zdravotnickou školu v Hradci
         Králové, pak jsem byla přijata ke studiu Farmaceutické fakulty v Bratislavě a 
absolvovala
         jsem 6. 11. 1970, už po tatínkově smrti, zemřel téhož roku v září. Nadále jsem pracovala
         v úpické lékárně, nyní jako asistent. Ve studiu  jsem pokračovala, zakončila je r. 1973
         další promocí v pražském Karolinu a získala titul doktora přírodních věd.
ÚN:   S plnou kvalifikací jste pokračovala v úpické lékárně. Bylo to Vaše jediné působiště?
DB:   Od 30. 9.1976 jsem vedla lékárnu ve Rtyni v Podkrkonoší, když PhMr. Zdeněk Vylíčil
          byl jmenován vedoucím lékárníkem v našem městě. Tehdy lékárna prošla velkou
          rekonstrukcí. Lékárna ve Rtyni byla malá, ale pěkná, dobře jsme vycházeli 
          s ordinacemi i pacienty. Ani dojíždění mně nevadilo, maminka byla tehdy zdravá.
          Rozloučila jsem se se Rtyní neslavně, při předávací inventuře ve dnech 4. a 5. 1. 1981
           mně „položil“ žlučník a předání lékárny jsem nedokončila. Vrátila jsem se do Úpice,
           kde jsem  působila  až do 30. června 1985, kdy jsem odešla do důchodu, 
           s jedinou větší pauzou. Ačkoliv jsem celá léta nestonala, v prosinci 1981 při cestě
           do Trutnova, kde jsme měli poradu správců, jsem si při zpáteční cestě zlomila
           nohu v krčku. Stonala jsem dlouho, do lékárny jsem opět nastoupila začátkem září 
          1982.
ÚN:   Měla jste svoji práci ráda?
DB:   Opravdu měla. Práce mně byla blízká a milá. Těžko se mně odcházelo. Vždyť jsem
          v lékárně prožila velkou část svého života. A ty hezké vzpomínky nad krušnými, které
          také přišly, rozhodně převládají. Farmacie je velice zajímavý obor, stále jsem se musela 
          vzdělávat.
ÚN:  Odbočím od Vaší profese, musím se zeptat na Vašeho bratra, kterého mnozí úpičtí
          občané znali. Bratr studoval hned po střední škole?
DB:   Ano, Erik byl přijat ke studiu filozofické fakulty, věnoval se studiu srovnávacích věd
          náboženských, pomocných věd historických a historii. Po promoci v r. 1950 působil
          na náchodském zámku v zemědělsko - lesnickém archivu. V červenci 1954 se oženil
          s PhMr. Zdeňkou Endtovou z Opočna a toto město se stalo jeho druhým domovem.
         Působil také ve Státním archivu v Zámrsku od r. 1960, o čtyři roky později přešel do 
         Náchoda,  když se uvolnily místnosti na zámku.
         Nečekala ho lehká práce, dojížděl do poboček v Hronově, Novém Městě, Jaroměři.



         Svážely a inventarizovaly se písemnosti z okresních úřadů, škol, spolků, far,
          pozůstalosti významných osobností. S malým kolektivem spolupracovníků se práce
         dařila. Historie a archivnictví byly Erikovým posláním.
ÚN:  Věnoval se bratr kromě archivnictví i jiné činnosti?
DB:   Ano, ale samozřejmě opět vše souviselo s historií. Byla to rozsáhlá kulturně osvětová
         a popularizační činnost, té se věnoval převážně ve svém vzácně volném čase, 
         spolupracoval s rozhlasem a tiskem, věnoval se badatelům, kteří jezdili studovat do 
         archivu, podílel se na pořádání výstav připomínajících důležitá výročí obcí a měst,
         byl členem komise pro soupis bohemik v zahraničních archivech, studoval archivní
         fondy v Polsku, Německé demokratické republice, Rakousku.
ÚN:  Připomenete Erikovu literárně odbornou tvorbu?
 DB:  Je spoluautorem publikací Zámek Náchod,  Znaky a pečeti měst náchodského okresu,
          podílel se na monografii Povstání poddanského lidu 1775 ve východních Čechách, na 
          Sborníku k dějinám východočeských uhelných dolů, na Stručných dějinách České 
          Skalice a Dějinách  českoskalické pošty, sborníku Průvodce po archivních fondech a 
          sbírkách a řady dalších. Zajímavá je monografie Č. Brandejse Nezapomenutelný PhDr.
          Erik Bouza. 
ÚN:   Přidáte na závěr vzpomínku na Erika?
          Byl to opravdu archivář tělem i duší, neznal odpočinek.  Bohužel neměl od mládí
          zdravé srdíčko, předčasně proto odešel do invalidního důchodu. Měl krásné a šťastné 
          manželství, byl vzorný a milující bratr a syn, nezištně vždy dokázal pomoci.
          Odešel v nedožitých 60 letech 1. ledna 1986. Roku 1998  byl in memoriam jmenován 
          čestným občanem Opočna při oslavách 930 let tohoto města.
                                        S paní Doličkou si velice ráda povídala          Marcela Strachotová

Foto: Úpická lékárna na náměstí v domě čp. 98,   zapůjčila Doloros Bouzová

Policie ČR informuje
     Dne 17.3. 2008 bylo oznámeno na OOP v Úpici , že neznámý pachatel vnikl do domu v 
Úpici,  kde se volně pohyboval a následně rozbil  zařízení v bytě, čímž způsobil  škodu na 
zničených  věcech.  .K  odcizení  věcí  nedošlo.  Policie  provádí  šetření   k  vypátrání  osoby 
pachatele.
     Dne 19.3. 2008 oznámila na OOP v Úpici poškozená, že předchozího dne dostala v ulici 
Národní  v  Úpici  epileptický  záchvat.  Při  pádu  na  zem jí  spadla  kabelka,  kde  měla  svůj 
mobilní  telefon.  Po  odeznění  záchvatu  zjistila,  že  jí  neznámý pachatel  odcizil  z  kabelky 
uvedený mobilní telefon zn. Samsung. Poškozené vznikla škoda ve výši 2 000,- Kč. 
      Dne 19.3. 2008 oznámil na OOP v Úpici poškozený, že mu neznámý pachatel odcizil vrak 
vozidla, který měl zaparkovaný v ulici Alšova v Úpici u domu.  Automobil byl poškozený po 
dopravní nehodě. Škoda, která vznikla poškozenému, byla vyčíslena na 4 000,-Kč. 
      Dne 21.3. 2008 bylo orgány policie zjištěno, že obsluha  restaurace Fit Club v ulici 
Prokopa Velikého v Úpici prodala alkohol osobě mladší 18 let. Vyřízeno blokovou pokutou. 
Mladiství předáni zákonným zástupcům - rodičům.
      Dne 23.3. 2008 oznámila na OOP v Úpici poškozená, že jí neznámý pachatel odcizil z 
volně  odložené  kabelky  v  cukrárně  Maratonstavu  v  ulici  Palackého  v  Úpici  peněženku. 
Poškozené  vznikla  škoda  ve  výši  1  200,-  Kč,  přičemž pachatel  s  peněženkou a  finanční 
hotovostí odcizil také OP, platební kartu ČS, průkaz pojištěnce VZP. 
        Dne 24.3. 2008 oznámila na OOP v Úpici poškozená, že ji v bytě napadl podnapilý 
manžel.  Poškozená  neutrpěla  zranění.  Při  incidentu  došlo  k  poškození  zařízení  bytu.  U 



podezřelého provedena dechová zkouška s výsledkem 1,8 promile alkoholu v dechu. Věc 
zadokumentována.        
Dne 29.3. 2008 oznámil na OOP v Úpici  poškozený, že  neznámý pachatel v ulici Na Veselce 
v Úpici pomaloval omítku budovy školky a dále zaparkovaný osobní automobil.  Jednáním 
pachatele vznikla škoda organizaci v celkové výši 3 000,- Kč. Poškozenému vznikla škoda na 
postříkaném automobilu ve výši 1 000,- Kč. 
 Dne 2.4.2008 v ulici Dr. A. Hejny byla hlídkou kontrolována osoba, na kterou byl Okresním 
soudem v Trutnově  vydán příkaz k dodání do výkonu trestu odnětí svobody. Osoba byla v 
celostátním pátrání. Následně osoba eskortována do vazební věznice v Hradci Králové.
     Dne 4.4. 2008 oznámil na OOP v Úpici poškozený, že mu neznámý pachatel v domě v 
ulici  Revoluční  v  Úpici  vykopl  dveře  u  jeho  bytu.  Vykopnutím  dveří  vznikla  škoda 
poškozenému ve výši 300,- Kč.
      Dne 5.4. 2008 oznámil na OOP v Úpici poškozený, že se mu neznámý pachatel vloupal do 
sklepní kóje v domě  v ulici Na Veselce v Úpici a následně mu odcizil horské jízdní kolo - 
Laeder Fox Maxx černé barvy, vybavení Schimano Deore. Poškozenému jednáním pachatele 
vznikla škoda ve výši 21 000,- Kč.
       Dne 5.4. 2008 oznámil na OOP v Úpici poškozený, že se neznámý pachatel vloupal do 
jeho sklepní kóje v ulici Na Veselce ( jiný dům), kde odcizil horské jízní kolo. Jednalo se o 
horské jízdní kolo zn.  Pells  a lyžařské boty zn.  Salamon. Poškozenému vznikla škoda na 
odcizených věcech v celkové hodnotě 22 500,- Kč. 
 Dne 7.4. 2008 oznámil na OOP v Úpici poškozený, že se mu neznámý pachatel vloupal do 
garáže vedle domu v ulici Močidla v Úpici. Pachatel vnikl do prostoru garáže a odcizil nářadí 
v celkové hodnotě 5 750,- Kč.
       Dne 7.4. 2008 oznámil na OOP v Úpici  zástupce Penny Marketu v Úpici, že byly na 
prodejně zajištěny dvě osoby, které kradly zboží. Věc vyřešena na místě v blokovém řízení 
uložením pokuty.
Dne 15.4. 2008 oznámila na OOP v Úpici poškozená, že jí osoba, která byla u ní 14 dní na 
návštěvě, odcizila z bytu příruční trezor, kde měla uloženy šperky, hodinky a platební karty. 
Svým jednáním způsobil pachatel poškozené škodu ve výši  30 100,- Kč.

                                                                     npor. Bc. Martin Kuhn, vedoucí OOP 

Spolky sobě 2008

     Na pracovní schůzce, kam jste byli všichni pozváni dopisem adresovaným na vaše 
předsedy nebo jednatele, jsme si řekli, jaký bude program v sobotu 24. května 2008. Máme 
rámcovou představu, jak by mělo vypadat aktivní zapojení spolků do odpoledního programu. 
Spolky si vymyslí jakoukoliv soutěž/atrakci (ve stylu „spolkové poutě“), kterou si na hřišti 
budou po celou dobu řídit. Pokud budou chtít vystoupit s programem, je to možné. Výstupy i 
soutěže budou probíhat paralelně. Prosíme všechny zájemce o vlastní produkci, aby se nám 
ozvali do 24. dubna a potvrdili účast. Všichni včas přihlášení budou uvedeni na plakátu. 
Samozřejmě, že nebudeme odmítat spolky, které se ozvou později. Kontakt: 777 851 871, 
Balcar@zsul.cz. 
                                                                          Dr. Jan Balcar, Království – Jestřebí hory o.p.s.

Astronomické informace – květen 2008

mailto:Balcar@zsul.cz


Slunce vstupuje 20. 5. v 18 h. 1 min. do znamení Blíženců. 
Měsíc je 5. 5. v novu, 12. 5. v první čtvrti, 20. 5. v úplňku, 28. 5. v poslední čtvrti. Přízemím 
prochází 6. 5. (vzdálenost Země-Měsíc: 358 tisíc km), odzemím 20. 5. (406 tisíc km). 
6. května večer prochází Měsíc na obloze nedaleko planety Merkur, 10. května večer kolem 
Marsu, v noci z 12. na 13. 5. nedaleko planety Saturn a hvězdy Regulus. 24. a 25. května ráno 
jej spatříme v blízkosti Jupitera.
     Planety sluneční soustavy: Merkur je nejlépe viditelný v polovině května na večerní 
obloze. Pohybuje se v souhvězdí Býka, počátkem měsíce prochází nedaleko nejznámější 
hvězdokupy tohoto souhvězdí, otevřené hvězdokupy Plejády. Venuše je nepozorovatelná. 
Mars zapadá po půlnoci. Promítá se do souhvězdí Blíženců, 5. května vstupuje do Raka. 23. 5. 
prochází hvězdokupou M 44 Jesličky. Jupiter vychází kolem půlnoci, je nejjasnějším 
objektem ranní oblohy. Promítá se do souhvězdí Střelce. Saturn je viditelný celou noc s 
výjimkou jitra. Najdeme ho v souhvězdí Lva nedaleko nejjasnější stálice tohoto souhvězdí, 
hvězdy Regulus.  
     Zajímavé úkazy: 10. května po 14. hodině nastává zákryt planety Mars Měsícem. Úkaz je 
viditelný i z našeho území, avšak za denního světla. K pozorování je nutné použít dalekohled.  

     Hvězdárna v Úpici je v květnu pro veřejnost otevřena každou středu a pátek od 21.30 do 
23.30 h.  (začátek programu ve 21.30; pozorování noční oblohy je doplněno velkoplošnou 
videoprojekcí, výkladem a besedou o vesmíru). Víkendová pozorování Slunce spojená s 
prohlídkou hvězdárny a meteorologické stanice probíhají v sobotu od 10 do 12 hodin, v neděli 
od 13 do 15 hodin.
                                                                                                                       Jiří Kordulák

Spolky si řekly, jak oslaví svůj svátek
     Úpice - Pracovní setkání zástupců spolků z regionu Jestřebích hor uzavřelo diskuzi nad 
otázkou: Jak oslavíme letošní svátek Spolky sobě? Při organizační schůzce sršeli činovníci 
neziskovek nejrůznějšími náměty. Závěrečná shoda přinesla definitivní podobu: v sobotu 
24. května od 15 hodin začne na hřišti ZŠ Úpice-Lány dvouhodinový program, kde spolky 
připraví různá vystoupení, soutěže a drobnou prezentaci svých spolků. Program bude pro 
veřejnost a odehraje se v duchu tzv. spolkové pouti. Pro dětské účastníky bude připravena 
odměna. Po 17. hodině bude před školou přichystán oheň na opékání vuřtů. Ohýnek bude 
současně tmelicím prvkem pro společný podvečer. Sousedské posezení u táboráku 
s připraveným občerstvením mají pod patronací hasiči z Batňovic. Hudbu zajistí náhodní 
muzikanti a příležitostní zpěváci z řad účastníků. Kompletní program přinese připravovaný 
plakát. 
                                                                         Dr. Jan Balcar, Království – Jestřebí hory o.p.s.

ČLOVĚK VE SVÉM POZEMSKÉM A KOSMICKÉM PROSTŘEDÍ 

      Hvězdárna v Úpici pořádá ve spolupráci s komisí pro otázky životního prostředí 
AV ČR, Českou astronomickou společností - východočeskou pobočkou v Úpici, Českou 
astronomickou společností – sluneční sekcí, Českou bioklimatologickou společností v Praze, 
Českou lékařskou společností J.E.Purkyně - Spolkem lékařů v Trutnově, Jednotou českých 
matematiků a fyziků a Městem Úpice ve dnech 20. až 22. května 2008 29. konferenci na téma 
ČLOVĚK VE SVÉM POZEMSKÉM A KOSMICKÉM PROSTŘEDÍ. Na finacování 
konference přispěl Královéhradecký kraj. Akce se uskuteční ve velkém sále Městského 
kulturního střediska v Úpici. 



      Program bude zveřejněn na webových stránkách hvězdárny a také na nástěnkách. Zveme 
všechny zájemce. 
                                                                                                           Josef Rumler

Žurnály květen

2.5.    dr.Cvrček
9.5.    dr.Hynková
16.5.  dr.Hartman
23.5.  dr.Černý
30.5.  dr.Šťovíček

NOVÉ  KNIHY  V  MĚSTSKÉ  KNIHOVNĚ

KNIHY PRO DOSPĚLÉ

Geller, T. - Cagan, A.: Pes, nejdražší přítel člověka
Hravý a nenásilný způsob jak naučit vašeho psa slušnému chování.

Legato, M. J.: Proč si muži nic nepamatují a ženy nic nezapomínají
Kniha ukazuje jak pochopit, co se právě odehrává v hlavě toho druhého.

Valečko, Z.: Řešení problémů s PC
Návody na řešení potíží. Funkčnost počítače, grafická karta a monitor, ovladače a zvuk, tisk a 
tiskárna, čtení a zápis DVD, ostatní hardware.

Management od A do Z
300 důležitých pojmů s výkladem a příklady. Český termín má u sebe uveden anglický 
ekvivalent. Publikaci nechybí ani anglicko český převodník - jestliže hledáte termín podle 
anglického názvu, odkáže vás na patřičnou stranu.

Černý, V.: Jak překonat stres
Testy vám prozradí, jaké dispozice ke stresu máte, cvičení vám poradí, jak zvyšovat vaši 
odolnost! Působení stresu na introverta a extroverta i na lidi s různým temperamentem 
hospodaření s vlastním časem.

Nečas, L.: Irena Kačírková - krásná, ale nešťastná
Kniha provázející životem české herečky je doplněna o přehled divadelních her, literární 
tvorby i o její filmografii a fotografie.

Donutil, M.:  Pořád se něco děje
Autobiografie zahrnuje knižní "revizi" hercových "one man show".

Papoušková, E.: Svatba na bitevním poli
Předloha k filmové komedii o svérázných Moravácích, kteří si hrají na francouzskou armádu 
v čele s Napoleonem.

Yen Mah, A.: Spadané listí
Autobiografický příběh přezírané dívky z čínské rodiny, která díky svému literárnímu talentu 



mohla jít studovat do Anglie, kde konečně našla svobodu.

Gardner, L.: Úkryt
Thriller o pátrání po vrahovi pěti zavražděných dětí je příběhem plným temných vášní, na 
jehož konci se dočkáme opravdu nečekaných odhalení.

Řeháčková, V.: Lásku zlatem nevyvážíš
Příběh opuštěné ženy s blížící se padesátkou, která se ve Švýcarsku provdala. Má všechno, až 
na jedno: postrádá lásku.

Obermannová, I.: Normální zázraky
Jedenadvacet povídek spojených převážně ženskými pocity z dnešního světa, dnešních mužů, 
z rodičovství, z osamění.

KNIHY  PRO  DĚTI

Valášková, M.: Bababook
V knize najdou dospívající dívky odpovědi na řadu otázek, které řeší právě v tomto období. Je 
zde spousta tipů na to, aby se cítily krásné, chytré a vůbec fajn na duši i na těle.

Stanfield, L.: První háčkování
Háčkování pro začátečníky. Od řetízkového oka k jednoduchému modelu. Naučíte se základy 
a postupně si zhotovíte originální háčkované doplňky.

Slavin, B.: Jak se co dělá
Pojďte s knihou objevovat, jak vznikají věci, které každý den jíme nebo pijeme, hrajeme si s 
nimi, nosíme je nebo často používáme.

Freund, P.: Laura a kletba Dračích králů
Fantasy příběh o odvážné dívce Lauře na tajuplné planetě jménem Aventerra.

Svobodová, V.: Když se máma s tátou berou
Dívčí románek.

Černá, O.: Poklad starého brouka
Příběhy pro všechny děti, které mají rády les a jeho kouzla.

Deary, T.: Děsivě pravdivé žraločí příběhy
Osm děsivě pravdivých historek o žralocích.

Bakalářské studium v Úpici!
     Již v září 2008 otevírá Slezská univerzita Opava v prostorách Gymnázia a SOŠ v Úpici 
kurz  celoživotního  vzdělávání  oboru  Veřejná  správa  a  regionální  politika  s možností 
dokončení bakalářské formy vysokoškolského studia. Toto dálkové studium je určeno nejen 
pro absolventy SŠ, ale i pro zaměstnance státní správy a samosprávy na obecních a městských 
úřadech. 



     Přihlášky  a  informace  o  studiu  jsou  k  dispozici  na webových  stránkách  naší  školy 
www.gymsos-upice.cz. Přihlášky se zasílají na Slezskou univerzitu v Opavě již od 1.4.2008! 
O přijetí rozhoduje pořadí podání přihlášek.

     Další podrobnější informace můžete získat na osobním setkání s panem děkanem Prof. 
PhDr. Zdeňkem Jiráskem, CSc., které se uskuteční dne 7.5.2008 v 16.00 v budově Gymnázia 
a SOŠ v Úpici. Všichni jste srdečně zváni!

                                                                                                     Irena Dobiasová, 
GSOŠ Úpice

Nový mediální partner    
 
      Na internetové adrese www.televize-js.cz můžete nalézt již aktuálně vysílající novou 
televizi TV JS, která zpracovává příspěvky z Trutnovska. Na programu se podílejí 
kameramani Jiří Středa, Josef Provazník, Josef Červený, Jiří Říha a moderátorky Martina 
Adamů, Adéla Kultová, Lenka Šrejberová , Irena Oktábcová, Hana Středová, Gábina 
Drejslarová, Kateřina Adamcová, Tereza Krčmářová, Jakub Fábera, Michal Hager, Petr 
Kalousek, Jaroslav Kadaník a Josef Rumler. Produkční tohoto týmu je Kateřina Valdová.
    Na adresu valdová.video.js@seznam.cz můžete zasílat požadavky k natočení a zpracování 
příspěvku k Vašemu zviditelnění, propagaci činnosti, atd. Studio je schopno reagovat na 
požadavky natáčení videozáznamů ze svatby, kulturních představení, sportovních a jiných 
akcí. Rovněž lze zadávat zpracování reklamy a inzerce. Své požadavky můžete objednávat i 
na tel. čísle redakce 499 781 404 nebo 777 60 75 91.
     V projektu jsou již zapojeny obce Batňovice, Havlovice, Trutnov, Malé Svatoňovice. 
V současné době probíhají jednání s ostatními obcemi Trutnovska.
                                                                                                        Kateřina Valdová      

mailto:valdov?.video.js@seznam.cz
http://www.televize-js.cz/
http://www.gymsos-upice.cz/


Granty pro knihovnu a muzeum

     Městská knihovna  a muzeum podaly žádosti o grant na Ministerstvo kultury v Praze.
Vypsané granty byly v oblasti veřejných informačních služeb knihoven. Knihovna získala 
grant ve výši 86 tis. Kč, přidat musí vlastních /čili městských/ 37 tis. Kč a zakoupí nejnovější 
verzi knihovnického programu včetně serveru. Služby veřejnosti budou rychlejší a kvalitnější.
     Při městském muzeu je také vedena a řádně zaregistrovaná knihovna shromažďující 
především regionální tituly. Muzeum získalo ministerskou dotaci ve výši 31 tis. Kč, vlastní 
prostředky pak budou ve výši 18 tis. Kč. Zakoupen bude nový počítač a knihovnický 
program, vyhledávání titulů bude mnohem jednodušší. Zároveň město získá další místo, kde 
bude veřejnosti nabídnut přístup k internetu.
                                                                             Jana Šimková a Marcela Strachotová

Recenze ke knize Vizmburk
     Příznivci regionální historie jistě zaznamenali nový knižní přírůstek. Jan Mach dokončil 
knihu s názvem Vizmburk. Recenzi PhDr. Vladislava Razíma najdete na www.upice.cz 
v sekci kultura. Kniha je v prodeji na MěÚ u paní Štěpánky Žlůvové a v městském muzeu.
                                                                                                       Marcela Strachotová

ZO ČSŽ Úpice  pořádá dne 19. 5. 2008 od 15 hod. 
v Městském penzionu v Úpici přednášku

 Jak na to 
Změny zákonů o sociálních dávkách, zásady poskytování pečovatelské služby, příspěvek na 
péči.

Vaše dotazy vám zodpoví pí Mgr. Pavlišová a paní starostka Ing. Beránková. 
Připravte si písemné dotazy.

    Srdečně vás zve ZO ČSŽ Úpice¨

1. KVĚTNA 2008  vás již tradičně zveme 
 na DLOUHÉ ZÁHONY, 
kde pro vás připravujeme

ZÁBAVNÉ ODPOLEDNE PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

Začátek ve 14.00 hodin
HUDBA, OBČERSTVENÍ, MOŽNOST OPÉKÁNÍ PÁRKŮ

PRO DĚTI ŘADA SOUTĚŽÍ A HER

Přijďte spolu s dětmi prožít příjemné odpoledne.

Organizace KSČM Úpicka
ODOLOV 8. KVĚTNA 2008

Slavnostní shromáždění k 63. výročí osvobození
Začátek v 10.30 hodin

http://www.upice.cz/


Autobus bude vypraven ze zastávky:
Most II. odboje v Úpici – 10.00 hodin

(možnost nástupu na autobusových zastávkách na trase do Odolova)

Srdečně zveme naše spoluobčany
              Organizace KSČM Úpicka

Městské muzeum Úpice Vás zve do 16. května 2008 na výstavu
obrazů, kreseb a grafik JIŘÍHO BERGERA
Otevřeno ÚT – PÁ     10 – 12 a 13 – 16 hod.
                         NE                     13 – 16 hod.

Tváře Jestřebích hor uspěly

     Kniha Tváře Jestřebích hor uspěla v hlasování čtenářů Trutnov - úvodní ročník soutěže o 
nejoblíbenější regionální knihu čtenářů Krkonošského deníku je u konce. Mezi jedenadvaceti 
tituly získala nejvíce hlasů kniha Jaroslava Vetešky Tváře Jestřebích hor. 
     Na druhém místě skončila publikace Dolní Kalná a Slemeno od Josefa Bajera, na třetím 
pak Krajina Krkonoš v proměně století od Pavla Klimeše. „Jsem moc rád, že lidé hlasovali 
pro moji publikaci, a vážím si toho. Úspěch v anketě svědčí také o zájmu a nadšení občanů 
pro regionální historii, hodnoty a tradice našeho kraje. A také o kvalitní grafické a redakční 
práci nakladatelství Ostrov“, dodal autor.
     S ukončením prvního ročníku připravujeme pokračování, do kterého budou zařazeny knihy 
vydané v letošním roce. Nominace můžete posílat na: ales.vanicek@denik.cz. Titul musí mít 
vždy vztah k regionu (okres Trutnov a Krkonoše). Ať z pohledu námětu, nebo bydliště či 
působnosti autora. Soutěžní kupony budou průběžně na stránkách Krkonošského deníku od 1. 
května 2008 do 28. března 2009. Vítěze opět zveřejníme 1. dubna.
                                                                                                         Marek Procházka

Noc s H. CH. Andersenem v úpické knihovně

Také v naší knihovně se již tradičně spalo, letos již pošesté. Ještě před zavírací dobou 
dospělého oddělení se knihovna začala uklízet a připravovat na tlupu dětí, které zde stráví 
noc. Všech 25 přihlášených účastníků se sešlo kolem 18. hodiny a po vpuštění do knihovny 
bylo prvním a jediným úkolem najít to správné spací místo. Děti se velmi rychle dohodly a 
vybraly si, takže mohl začít připravený program. Seznámili jsme se s pravidly Noci a vším, co 
je nachystané, a potom následovalo malování pohledů. Každý vytvořil krásný pozdrav, který, 
jak doufáme, potěšil různé osoby i instituce, které mají s naší knihovnou nějaké spojení.

Poté následovala večeře. Předem připravené obložené housky v počtu 80 půlek  rázem 
zmizely a ještě zbyl čas na krátké povídání o rodině i pohádkách Karla Čapka, neboť letošní 
Noc s H. CH. Andersenem byla věnována právě jemu.

Kolem půl osmé jsme knihovnu opustili, nešli jsme však daleko, pouze naproti do 
domu rodiny Čapkovy. Tam už nás čekal náčelník npor. Martin Kuhn, který jednu i druhou 
skupinku dětí provedl zrekonstruovanými místnostmi, v nichž Čapkovi žili, seznámil je 
s prací místní policie a odpovídal na jejich všetečné otázky. Mezitím vždy část dětí soutěžila 
v postřehu a paměti, schopnostech, které nemohou žádnému policistovi chybět, a další soutěž 
spočívala v připevňování dračího ocásku poslepu. Když jsme byli opět všichni, nezbývalo, 

mailto:ales.vanicek@denik.cz


než přečíst policejní pohádku. Jinak by to snad ani v domě Čapkových a na policejní stanici 
nešlo.

Po návratu do knihovny jsme museli navařit kouzelný pohádkový lektvar pro náš 
pohádkovník. Díky Technickým službám města Úpice máme od loňského roku pěkný nový 
stromek, který snad vandalové nechají na pokoji. A co že jsme do něho vlastně dali? No 
základ tvořila voda, ale přimíchali jsme barvy duhy, přidali trochu omamné vůně, hnojivo pro 
sílu, bylinky na všechny neduhy a nakonec každý přidal pravou pohádkovou slinu, aby se pod 
ním zdály samé krásné pohádkové sny. Poté jsme si pro zpestření vymysleli soutěž v balení 
mumií. Každý dostal roličku toaletního papíru a klání mohlo začít. Trhalo se to, motalo se to, 
ale výsledek byl skvělý. Po celé knihovně se válely kusy toaletního papíru, takže to tu chvíli 
vypadalo jako jedna velká záchodová mísa, a mezi tím hopsaly zdařilé mumie.

Když jsme všechno jaksepatří uklidili, pustili jsme se do malé výtvarné dílny – 
malování na kameny. Každý si podle své fantazie namaloval několik kamenů a pak už nás 
čekalo malé sladké občerstvení – domácí knihovnické koláčky a při nich poslech Pošťácké 
pohádky, která měla děti připravit na zvládnutí úkolu v pozdějším čase. Chvíli volna děti 
využily ke čtení, povídání či hraní připravených stolních her. Kolem 23. hodiny se celá banda 
oblékla, vzali jsme náš kouzelný lektvar a namalované pohledy a vydali jsme se na noční 
procházku. Kroky nás vedly nejprve na náměstí ke staré poště – místu, kde se odehrával děj 
již zmiňované Pošťácké pohádky, a dál k poště současné. Po cestě se však přihodilo něco 
zvláštního. Potkali jsme člověka, který nám sdělil, že je doktor Čapek, který pouze pro nás 
vstal z mrtvých a potřebuje trochu poradit s některými zapeklitými případy. Vydali jsme se 
tedy za ním do parku a tam jsme našli nejprve nemocného havlovického vodníka, kterého 
pořádně trápilo revma, rusalku, která si při tanečku zlomila nožku a teď tam naříkala, a také 
hejkala z Krákorky, který si překřikl hlas a nemohl řádně mluvit, natož houkat. A když jsme 
došli až k pohádkovníku, překvapeni jsme uviděli kouzelníka Magiáše, jak na nás poulí oči, 
sípe a chroptí. Za svou záchranu nám slíbil očarovat náš stromek i lektvar a to také dodržel. 
Všichni jsme opakovali po Magiášovi kouzelnou zaklínací formuli a to by v tom byl čert, aby 
nám ten strom dobře nerostl! Najednou se však ozvaly výstřely a byl tu Krvavý Čepelka 
doprovázený dalšími loupežníky. Kdo nestihl utéct, musel odevzdat výkupné. Ještě že jsme 
měli nějaké cennosti a dukáty s sebou. Našli se ale takoví odvážlivci, kteří se hrdinně prali 
s loupežníky a drželi se zuby nehty. Nakonec jsme všichni vyvázli z jejich spárů a dorazili 
jsme k poště, kde jsme chtěli vhodit do schránky pohledy. Překvapili jsme však pošťáka 
Kolbabu, který byl právě na odchodu, ale rád s námi ještě chvíli zůstal a pověděl dětem něco 
z poštovních tajů. Nemyslete, že jsme mohli na poštovní úřad! Kdepak! O půlnoci je pošta 
zavřená, to tam úřadují poštovní skřítci a ti se nemohou rušit! Zůstali jsme pěkně venku, pan 
Kolbaba rozdal dětem psaní, která měly roztřídit podle jejich obsahu a hodnoty, a všem 
orazítkoval pozdravy z pohádkové noci a slíbil, že je určitě hned zítra doručí. Byli jsme už 
pořádně vymrzlí, takže jsme se rychle vydali nazpět do knihovny. Uvnitř jsme se zahřáli 
teplým čajem a výbornou domácí bábovkou a buchtou. Nakonec se děti konečně dočkaly 
doby, kdy měly volno, a mohly na počítače. Hrály hry, chatovaly s ostatními účastníky Noci, 
četly si a povídaly. Do večerky, kterou jsme stanovili na 2. hodinu, vydrželi úplně všichni, 
včetně našeho nejmladšího účastníka (ani ne 5letého Kryštofa). Důkazem je fotografie, kterou 
jsme v tuto dobu vytvořili. 
Po množství čaje a limonád, které děti vypily, však „courání“ na záchod nebralo konce. Také 
neustálé brebentění a přebíhání z jednoho místečka na druhé trvalo ještě nejméně hodinu.
Ranní vstávání v 7 hodin však všichni zvládli bez velkých problémů. Nasnídali jsme se, 
zabalili spacáky, poklidili a vyrazili domů, abychom to mohli trochu dospat.
Každopádně už se těšíme na tu další pohádkovou noc...



Naše poděkování patří České poště (paní Kalouskové za ztvárnění postavy pošťáka Kolbaby), 
obvodnímu oddělení Policie ČR v Úpici (panu npor. M. Kuhnovi) a zdejší Jednotě 
divadelních ochotníků (za scénky v parku z knihy Devatero pohádek), kteří se podíleli na 
realizaci letošního spaní. Děkujeme také mamince paní Vojtěchové, která dětem upekla 
výbornou bábovku. 
                                                                                  Za kolektiv knihovnic Jana Šimková







Výtvarná soutěž Rozesmátý svět už zná vítěze

     Dne 9.  4.  2008 proběhlo vyhodnocení 2.  ročníku výtvarné soutěže Rozesmátý svět  
tentokrát zaměřené   na zvířátka, broučky a květiny, kterou pro školní rok 2007-2008 opět 
vyhlásila ZŠ Bří  Čapků v Úpici.  Nezávislá porota ve složení Mgr.  Alice Ludvíková,  Jana 
Kadaníková  a  Jana  Wolfová  hodnotila  letos  celkem  150  prací  dětí  zaslaných  z okolních 
mateřských a základních škol. 
      V kategorii dětí z mateřských škol  zaujaly nejvíce děti z MŠ Na Veselce.  První místo 
získala Barbora Nývltová, na 2. místě byli Tomáš Goder a  Adéla Krumpholzová.  Třetí místo 
dostali za svou společnou práci Matěj Buryšek a Pavel Kašpar z MŠ Radeč. V kategorii 1. a 2. 
tříd  ZŠ  se  z vítězství  radoval  Jakub  Nývlt  ze  ZŠ  Velké  Svatoňovice,  další  ocenění   si 
rozdělili žáci ZŠ Bří Čapků v Úpici. Karolína Pokorná obsadila 2. místo, 3. místo obsadili 
Veronika  Davidová  a  Vítek  Pulchart.  Zvláštní  ocenění  si  odnesl  Aleš  Holman.  Nejtěžší 
rozhodování  bylo  mezi   pěknými   pracemi  v kategorii  3.-5.  tříd  ZŠ.  Zde  bylo  1.  místo 
nakonec   uděleno Davidu Vlčkovi, jako druhý byl   vybrán Daniel  Soural,  o třetí  místo se 
podělily  Anna  Kociánová  a  Tereza  Mlýnková.   Všichni  ze  Základní  školy  Bratří  Čapků 
v Úpici.
       Diplomy a malé dárky byly vítězům předány o týden později, dne 16. 4. na slavnostním 
vyhodnocení v jídelně ZŠ Bří Čapků.  

 Mgr. Alena Křivská



Vážení rodiče a milé děti,

po vzoru domů dětí a mládeže, komunitních center a nízkoprahových zařízení v jiných 
městech  si vám  dovolujeme nabídnout účast na příměstském táboře, který se bude konat 
předposlední prázdninový týden, tj. 18.- 22.8.2008, v prostorách  Společenského centra 
Veselka v Úpici,
vždy od 9 do 16 hodin.

Tento tábor je určen  dětem od 7 do12 let, které navštěvují 1.stupeň základní školy.

Podstatou příměstského tábora je, že děti přicházejí každý den ráno ve stanovený čas do 
určeného      objektu, a zde je o ně postaráno jako na klasickém táboře. Děti sportují, hrají 
různé hry (především v přírodě), tvořivě pracují (ve výtvarných dílnách budeme používat 
různé materiály), získávají vztah k přírodě prostřednictvím „lesních“ dovedností. Odpoledne 
se pak děti vracejí domů. Po celou dobu pobytu je nad dětmi zajištěn pedagogický dozor, 
v našem případě z řad dobrovolných spolupracovníků Mateřského centra Slůně Úpice.

Cena týdenního pobytu včetně oběda je stanovena na  450,- Kč.

Máte-li zájem o další informace, budou Vám poskytnuty na telefonním čísle 606 671 900.

                                                                                Mgr. Hana Sirková
                                                                                Mateřské centrum Slůně Úpice

Rok 2008 - Evropský rok mezikulturního dialogu

Evropská unie v současné podobě funguje již 15 let, což je jistě významné jubileum 
k tomu, aby si členové naplno uvědomili stávající mezikulturní problémy a snažili se 
je nějak vyřešit. Dle mého názoru jsou současné problémy spojené především 
s národnostní a náboženskou otázkou, které lidstvo trápí snad od nepaměti a 
myslím, že je načase se k nim postavit čelem.
Mezikulturní dialog bych založila na 3 základních pilířích: toleranci, cestování 
po jiných zemích a lidskosti.  
1) Toleranci jiných etnik, kultur a náboženského vyznání považuji za naprostý 
základ v moderní společnosti, bez toho se neobejdeme. Velmi palčivá situace 
v Kosovu by nás k tomu měla silně motivovat. Kdybych mohla, poprosila bych Srby, 
ať dají Albáncům šanci mít svůj vlastní samostatný stát a ať ukončí ničení ambasád 
a jiné nepokoje. Vždy se někdo musí podřídit, ale myslím, že pokud je to v zájmu 



míru, tak to za to stojí. Doba násilného držení států v různých celcích snad už 
pominula. Je třeba rozpoznat, čí zájmy jsou pro společnost nejužitečnější.
2) Cestování považuji za nejefektivnější alternativu poznávání a pochopení cizích 
kultur, zvyků a obyčejů. Rozhodně to pomáhá ve tvoření objektivního názoru a 
popírání předsudků typu, že všichni Němci jsou nafoukaní a Angličané odtažití a 
nepříliš přátelští. Zaškatulkovat můžeme řeky podle režimu odtoku vody, ale 
rozhodně ne miliony a miliony lidí, a to ještě podle jedné vsugerované vlastnosti. Na 
středních školách se běžně pořádají výměnné pobyty studentů z různých zemí a 
všichni víme, že nám pomáhají nejen ve zlepšení cizí řeči, ale i v poznání cizí 
kultury zvyků a to nás mnohdy obohacuje víc, než 100 nově naučených německých 
slovíček. 
3) Za třetí pilíř jsem si vybrala lidskost. Původně mě napadlo slovo euroobčanství, 
ale nepovažuji ho za dostatečně výstižné. V helénském období antické řecké filozofie 
došli myslitelé k názoru, že příslušnost k národu není zdaleka tak důležitá jako 
fakt, že člověk je lidská bytost stejně hodnotná, ať se narodila v Kambodži nebo New 
Yorku. S tímto názorem se plně ztotožňuji a ráda bych ho použila i v dnešní době. 
Množství emigrantů a imigrantů se neustále zvyšuje a my musíme počítat s jakýmsi 
promícháním národností v rámci Evropy i celého světa. Pokud chceme vytvořit 
opravdu vyspělou a moderní společnost, musíme se naučit respektovat i jiné 
národnosti a naučit se s nimi žít, stejně jako oni ale musí respektovat naši kulturu 
a způsob života. 
Možná řešení:
◘ Výuka etiky ve školách, jejíž součástí by bylo učení zásadám moderní společnosti 
na základě již zmíněné tolerance a respektu. Pokud chceme něco měnit, musíme 
začít od základů, je třeba si uvědomit, že děti si často osvojují názory rodičů a i na 
proces socializace jedince má rodina obrovský vliv.
◘ Větší informovanost o ostatních zemí, nejen v rámci EU. Z řad médií je myslím 
toto téma podhodnocováno a my často žijeme ve fatálních omylech. Dobrou 
alternativou jsou i semináře lidí, kteří konkrétní zemi navštívili.
◘ Výměnné pobyty, teď nemyslím zaměřené jen pro mladé lidi, ale i dospělé. Je to 
opravdu nejlepší způsob, jak cizí zemi poznáte. Myslím, že je řada lidí, která 
dovolenou nevyužívá jen pro koupání v moři, ale snaží se danou lokalitu opravdu 
podrobně poznat a v tom bych tyto lidi co nejvíce podporovala.    
◘ Změna přístupu lidí k ostatním. Opravdu si myslím, že v takto masových 
projektech by na úplném začátku měla stát chuť něco změnit, motivace a odhodlání 
udělat krok dopředu a posunout lidstvo zas o kousek dopředu. 
◘ Založení skupiny lidí složené ze zástupců různých náboženství, etnických menšin 
a národností, kteří by se aktivně starali o akce, kde by skutečně docházelo 
k dialogům mezi danými skupinami lidí.                 Petra Jansová, oktáva

Blahovecké hry

     Ve dnech 1. - 2. dubna 2008 se konaly v tělocvičně ZŠ Bratří Čapků v Úpici Blahovecké 
hry, které mají  dlouholetou tradici. V průběhu roku  žáci 1. - 5. ročníku trénovali v hodinách 
tělesné  výchovy  tyto  disciplíny:  šplh,  hod  plným míčem,  skok  z  místa  a  člunkový  běh. 
Každou třídu reprezentovalo družstvo chlapců a dívek, které soutěžilo se svými spolužáky z 
paralelní třídy. Všichni soutěžící byli bouřlivě povzbuzováni svými kamarády v roli diváků, a 
tak jsme byli často svědky nových osobních rekordů i jednoho rekordu Blahoveckých her, 
který překonala Bára Müllerová z I. A. Na nejlepší sportovce pak čekaly diplomy, čokoládové 
medaile a další sladkosti. Spokojenost a radost dětí byly odměnou všem vyučujícím, kteří je 
na tuto soutěž připravovali.



Jarmila Špůrová

Jarní akademie

     Venku mráz, sníh a vítr. Nic, co by připomínalo začínající jaro. A tak snad aspoň trochu 
tepla a sluníčkové nálady přinesla divákům Jarní akademie, kterou připravili převážně žáci 1. 
stupně ZŠ Bratří  Čapků na 19. března.  Na jevišti  se střídaly tanečky  s pásmy básniček a 
písniček v podání našich nejmenších, ale mohli jsme také slyšet šikovné budoucí hudebníky a 
zasmát  se  anglické  Červené  Karkulce  v originálním  pojetí  čtvrťáků.  Celá  akademie 
vyvrcholila vystoupením pěveckého sborečku nejmladších žáčků.  Jejich „Jarní pohlazení“ 
nejen  pohladilo po duši, ale zanedlouho přivolalo i vytoužené jaro.

Eva Prouzová





Co se děje na vašem našem gymnáziu?

Sluníčko se na nás v březnu příliš neusmívalo,ale výsledky našich studentů v březnových 
soutěžích vyloudily nejeden úsměv.

18. 3. kvartánky Petra Pulchartová a Denisa Brejtrová získaly 5. - 9. příčku v okresním 
kole olympiády z českého jazyka, soutěžících bylo přes čtyřicet.

19. 3.vybojovala Lucie Kalousková 3. místo v okresním kole zeměpisné olympiády pro 
SŚ. Jan Štika ze sexty obsadil 6. příčku. Stejného umístění dosáhla studentka primy 
Lucie Reichertová v kategorii 6. a 7. tříd. Aleši Bartoníčkovi z tercie patřila příčka 
sedmá v kategorii 8. a 9. tříd.

26. 3.potvrdila opět své češtinářské kvality a talent vypravěčky Lucie Kalousková ze 
septimy. V olympiádě z českého jazyka pro střední školy vybojovala 2. místo a 
postupuje do krajského kola!

27. 3. Michaela Kadaníková z primy vyzpívala 1. místo v okresní soutěži FUČ a nám to 
vůbec není fuk,nýbrž jí s velkou radostí gratulujeme.

29.3. slavil úspěch Pavel Jiříček ze sekundy, když mu výkon 130cm zajistil 3. místo v 
soutěži Úpická laťka, a to v kategorii mladších žáků. 

31.3.skončila soutěž „ Evropský rok mezikulturního dialogu“ pořádaná Eurocentrem v Hradci 
Králové a my jsme po týdnu obdrželi zprávu a nebyla to jobovka, ale radostné oznámení, že 1. 
místo patří naší studentce oktávy Petře Jansové. 

9.4.dramatické trio ze sexty ve složení Adrian Zemba, Kateřina Urbancová a Bohumil Slanina

ukořistilo 2. místo v soutěži němčinářů ” Morgensternův trychtýř.”

11.4. nám udělala radost Lucie Reichertová z primy, protože jsme se dozvěděli o jejím 4.-
7.místě v matematické olympiádě.

16.4.jsme se dozvěděli, že Eva Trčková z kvinty získala 1.místo v krajském kole olympiády z biologie. 
Úžasný  úspěch! Gratulujeme!

 

Koncem dubna a začátkem května nezapomeňte držet pěsti fotbalovému týmu dívek – 
postupuje z prvního místa do kraje, Oldřichu Śtikovi, který jde změřit síly s ostatními vítězi 
okresních kol v programování a Anně Hartmanové, která se již podruhé dostává do 
celostátního kola a ukáže své znalosti biologické.



Naše škola se podílí také na akcích Dřevěnky.

Každý lichý čtvrtek se účastní Mgr. Jan Šindýlek se studenty besedy seniorů na téma “Staré 
dobré časy”.Dne 20.4. se zde uskuteční setkání s panem Antonínem Justem a Josefem Vikem, 
významnými osobnostmi našeho regionu, s ukázkami z básnické sbírky A. Justa “Ještě 
ohlédnutí...” - zarecitují Lenka Šrejberová z kvinty a Šárka Vavrincová z 2.S.

Nazávěr by se patřilo zodpovědět úvodní otázku. Tedy pro všechny příznivce úpické střední 
školy i pro ty ostatní: Děje se a dějiny úpického gymnázia a SOŠ se píší dál. 

Mt

(Jaro přivítáme na květinovém plese)

Chtěli bychom Vás co nejsrdečněji pozvat na historicky I. jarní úpický květinový 
ples. Plesová sezona oficiálně končí 11. května v Edenu,  ale my ji  ukončíme o něco dříve, a 
to 2. května v Městském sále v Úpici . Zároveň bychom chtěli oslavit snad už definitivní 
odchod zimy, příchod jara a opožděně i svátek zamilovaných.

A koho že myslím, když říkám my? Mám tím na mysli taneční kroužek Gymnázia a 
SOŠ Úpice. Ačkoliv nefunguje dlouho, teprve od září 2007, nemohli jste si ho nevšimnout. 
Byl zpestřením již mnoha akcí v Úpici a okolí, např. Úpického bálu, maturitního plesu oktávy, 
a ... Nejčerstvěji bylo jeho vystoupení zařazeno do programu Úpické laťky 29. března. 

S nápadem založit na gymnáziu taneční skupinu nejen pro studenty jmenované školy, 
ale vůbec pro všechny mladé lidi z okolí, kteří jsou vytrvalí a mají rádi pohyb, zejména pak 
tanec, se zrodil v hlavě pana učitele Jana Šindýlka, který se i přes své zdejší krátké působení 
dokázal postarat založením kroužku o poprask na naší milované škole. Z původního počtu 
čtyřiceti  zájemců o výuku latinsko-amerických a standardních tanců se jich dodnes udrželo 
třicet. Členové tanečního kroužku trénují latinsko-americké a standardní tance /  jive, cha-chu, 
sambu, mambo, salsu, tango, blues, waltz, quickstep a valčík /dvakrát týdně pod odborným 
dohledem již zmiňovaného pana učitele Šindýlka, který má v tomto oboru bohaté zkušenosti. 

Na plese se můžete těšit na ukázky latinsko-amerických i standardních tanců, zároveň 
bychom se s Vámi chtěli podělit o radost, kterou nám tanec přináší, a naučit Vás některé 



nepříliš tradiční a v naší oblasti neobvyklé tance jako je čardáš, swing, country, letkis a 
charleston.

K tanci nám bude hrát kapela Relax z Police nad Metují, která hrála i na Úpickém 
bále. A jak to tak na místních plesech bývá, nedílnou částí je i bohatá tombola, která čeká už 
jen na to, až si zakoupíte výherní los. O zpříjemnění programu se postará i taneční soutěž, kde 
budete moci změřit své síly i svůj taneční um s dalšími soutěžícími pod odborným dohledem 
sudích.

Tak co na to říkáte? Přijdete se s námi rozloučit s plesovou sezonou a opožděně oslavit 
svátek zamilovaných s příchodem jara? Jestliže Vaše odpověď zní ANO, budeme se na Vás i 
Vaše známé těšit. Nezapomeňte! 2. května 2008 v 19,30 v Městském sále v Úpici. 

Denisa Gumbírová
Gymnázium a SOŠ Úpice





Základní umělecká škola A. M. Buxton, Úpice
Vás zve na
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
dne 27. 5. 2008   od 9 do 19 hodin
a k zápisu
v týdnu od 23. - 26. 6. 2008



Nabídka akcí ZUŠ
Květen

3. 5. Vernisáž výstavy 
Fotografie 19. století – žáci výtvarného oboru
Dřevěnka

6. 5. Koncert Naděje
Kostel CČSH Úpice

10. 5. Hrajeme , zpíváme a tančíme
v Ratibořicích

11. 5. Vystoupení tanečního oboru
Březí u Dobrušky

15. - 20. 5. Návštěva hudebního, tanečního a výtvarného oboru – spolupráce škol
Harlev, Dánsko

27. 5. Den otevřených dveří ZUŠ A. M. Buxton s talentovým průzkumem a 
ukázkami činností žáků všech oborů

Zprávičky ze suchovršické  školičky 

    Dne 21.4.2008 oslaví naše Země svůj svátek. Jako každý rok se  školka  v Suchovršicích 
připojí k akci, která na Den Země probíhá, a pomůže s úklidem. Pohrabeme si zahradu, ale 
půjdeme i do parku a okolo řeky posbírat odpadky. Třídíme odpad – papíry a plastové láhve. 
Už od útlého věku učíme děti třídit odpad, sbíráme plastová víčka, která odevzdáváme na ZŠ 
na Lánech. V loňském roce jsme tak napomáhali při stavbě pyramidy, která byla zapsána do 
Guinessovy knihy rekordů, a v roce letošním odevzdáním víček přispějeme alespoň malou 
měrou k adopci na dálku. Škola si na dálku adoptovala malého chlapce v Indii a výdělek za 
sběr víček posílají na chlapcův účet a pomáhají mu tak získat vzdělání.
     Už dnes se na svátek Země pomalu připravujeme, notujeme si písničku: " Naše Země 
kulatá je, říká se to...." Děláme pokusy s rostlinami a rychlíme semínka, která chceme později 
sázet, a malujeme naši představu, jak by to na Zemi mělo vypadat. Vyprávíme si, jak Zemi 
pomáhat i tím, že si přírodu budeme chránit a prostředí okolo sebe zkrášlovat. Co myslíte, 
přidáte se k nám?

                                                                                        Za MŠ Suchovršice  Dana Kultová

Děti ze školky  na exkurzi v úpické  radnici
   Zároveň s velikonoční výstavou jsme na radnici v městském muzeu zhlédli stálou 
národopisnou expozici. Paní ředitelka muzea Mgr. Strachotová dětem velmi poutavě 
vyprávěla o způsobu života babiček a prababiček a o způsobu používání "pomocníků" v 
domácnostech. Nejvíce děti zajímaly kolovrátky, obrovská ošatka, kolébka pro miminko, 
krásná dřevěná postel, nůše, ve které nosili lidé na trh zboží, staré lyže, slunečníky, žehlička i 
malované truhly. Dále naše cesta pokračovala do bývalé cely, kde je nyní výstava zbraní. 
Odtud se především chlapcům nechtělo odcházet. Paní  Naďa Rumlerová dětem dokonce 
některé exponáty zapůjčila do ruky a všem dětem trpělivě odpovídala na všetečné otázky. 



Nakonec jsme sestoupili i do sklepení, kde jsou kamenné nálezy z Vizmburku. Dnes jsme si to 
opravdu užili a získali moc a moc nových poznatků. Děkujeme pracovnicím městského muzea 
za milé povídání. 

                                                                                         Za MŠ Suchovršice, Dana Kultová

Akce jsou realizovány v rámci projektu „DŘEVĚNKA – PROSTOR 
AKTIVNÍCH ČINNOSTÍ“ podpořeným NADACÍ ČESKÉ 

SPOŘITELNY a NADACÍ OPEN SOCIETY FUND PRAHA.

KVĚTEN NA DŘEVĚNCE

FOTOGRAFICKÉ TECHNIKY 19. STOLETÍ - VÝSTAVA 

sobota 3. května 2008 v     15 hodin  



Výtvarný obor ZUŠ Úpice pod vedením Jany Wolfové a senioři z programu 
„SENIOŘI VÍTÁNI“ zvou širokou veřejnost na ojedinělou výstavu. Oživené historické 
techniky z dob počátků fotografie získávají hlavně v USA na oblibě. Staré fotografie 
mají své neopakovatelné kouzlo. Na každé fotografii je velký podíl vlastní tvůrčí práce. 
Pestrá nabídka technik a způsobů provedení s originálním výsledkem.

Na výstavě se seznámíte s technikou nádherně modré KYANOTYPIE. Používala se od roku 
1842, tedy 3 roky po ohlášení vynálezu fotografie. Druhá technika se nazývá Proces Van Dyke a je 
z roku 1889. Poprvé uvidíte fotografie (tak jak se zhotovovaly v 19. století) z historických skleněných 
negativů ze soukromé sbírky paní Markéty Vránové (100 let staré záběry Malých Svatoňovic a okolí 
aj.). 

KURZ PALIČKOVÁNÍ

každé úterý od     17.30   do 19   hodin   (6., 13., 20. a 27. května)    
 

 Lektorkou bude paní Anděla Králová z Havlovic. Kurz bude trvat do 30. 9. 2008. V případě 
zájmu může pokračovat na jaře roku 2009. Pro začátek budete potřebovat 10 párů paliček, dlouhé 
kovové špendlíky a herduli, kdo ji nemá, na první schůzce se dozví, jak si ji může vyrobit. Materiál 
(nitě) je v ceně kurzu. Kurzovné 160,- Kč měsíčně se platí vždy jeden měsíc dopředu. Zájemci, hlaste 
se na Dřevěnce nebo na tel: 732 927 757, 773 243 449  (Alena Samková).   

STARÉ DOBRÉ ČASY - PROGRAM SENIORŮ
čtvrtek 8. května v     16 hodin     
čtvrtek 22. května v     16 hodin  

Zveme Vás na Dřevěnku k pravidelným odpoledním besedám. Vítán je každý, kdo se chce 
zúčastnit setkávání pamětníků z Úpice a okolí. Tématem besed bude historie, život a proměny Úpice. 
Máte-li nějaké související materiály (fotografie, pohlednice, kresby apod.), můžete je přinést s sebou 
nebo sami navrhnout nové téma. 

VEČERY NAD BIBLÍ 

středa 14. května 2008 v     18 hodin  
 Pátým večerním setkáním nad obsahem biblických knih Starého a Nového zákona Vás opět 
provedou místní  duchovní  církve katolické  a  Církve  československé husitské.  Biblické přednášky 
probíhají  pravidelně  každou  druhou  středu  v měsíci  ve  stejném  čase.  Na  každém  setkání  je 
představena jedna z knih Starého nebo Nového zákona. Přednášky jsou určeny pro širokou veřejnost. 
Vstupné dobrovolné  



ŠIKOVNÉ RUCE
sobota 17. května 2008 od 14 do 17 hodin

 Toto odpoledne věnujeme ukázkám ručních prací (háčkování, pletení, vyšívání, tkaní, 
síťování,  drátování,  ubrousková technika,  aj.).  Přijďte se  podívat,  případně předvést  svoji 
práci.

ZDENĚK VÍTEK
MĚSTO PEKING A JEHO PAMÁTKY

středa 21. května v     18.30 hodin     

Povídání s promítáním obrázků ze života dnešního Pekingu. Město navštívil na své pracovní 
cestě  odborný  učitel  Střední  školy  řemeslné  v  Jaroměři  a  mistr  kovář  Zdeněk  Vítek  ze  Rtyně 
v Podkrkonoší. Na základě uzavřené pracovní smlouvy s agenturou CzechTurist razil pamětní mince 
na  výstavě  „Česká  republika  –  křižovatka  Evropy“  v Pekingu.  Přijďte  se  podívat  na  bohatou 
fotodokumentaci a poslechnout poutavý komentář o dnes tak žhavém „Olympijském městě“.

Bližší informace: Dřevěnka, Žižkova 92, Úpice   (ÚT – SO , 14 – 20 hod.)
 732 927 757, 773 243 449  (A. Samková)   chalupeni@chalupeni.cz, 

www.chalupeni.cz

http://www.jestrebihory.cz/
mailto:chalupeni@tiscali.cz


Akce „Pro zdravější Úpici“

             V příštích několika měsících se v Úpici a jejím okolí uskuteční zdravotně osvětová 
akce  zastřešená občanským sdružením Život a zdraví. To působí v České republice od roku 
1992. Záměrem občanského sdružení Život a zdraví je oslovit obyvatele České republiky 
formou zdravotně osvětových aktivit. Představuje lidem celistvý ozdravný program New start 
zaměřený na prevenci civilizačních onemocnění a jejich léčbu upraveným a vyváženým 
životním stylem. Zároveň tento program vychovává nastupující generaci k respektování svého 
zdraví a zlepšování kvality života. 

            Inteligentní a nemocný národ. Česká republika je proslulá vysokou měrou 
civilizačních nemocí, na které předčasně umírá až  80% naší populace. Počet těchto 
onemocnění neúprosně narůstá a posouvá se k nižším věkovým hranicím. Někteří zbytečně 
onemocní ve věku, kdy by se mohli těšit plnohodnotnému životu. Česká populace, jinak 
velice dobře vzdělaná, jak se zdá, nemá dostatek vůle a motivace změnit tento neblahý stav.
           Výzkumy WHO (Světové zdravotnické organizace) potvrzují, že civilizační nemoci 
ovlivňuje z 50 – 70%  náš životní styl. Lidé však mají zkreslené představy o tom, co znamená 
žít vyváženým, zdravým a plnohodnotným životem. Někteří jsou apatičtí nebo rezignují. 
Existují také mylné představy, že žít zdravě znamená žít draze, nebo v odříkání.
            Návyky se tvoří již v dětském věku a mezi mládeží. V posledních letech dochází 
k alarmujícímu nárůstu používání návykových látek mezi mladými lidmi. Kouření, alkohol i 
distribuci drog lze sledovat již v okolí základních škol. Nedostatek pohybu a rostoucí 
problémy s nadváhou z nás udělaly třetí nejobéznější národ na světě.
            O čem vlastně tato akce je? Pracovníci o.s. Život a zdraví navštěvují domácnosti. 
Někteří měří tlak a tuk. S lidmi hovoří o zdraví fyzickém i duševním, představují 
zdravotnické statistiky a nabízí materiály a publikace, které se týkají této problematiky a jsou 
určeny pro všechny věkové kategorie.Snaží se motivovat lidi k zamyšlení nad tím, zda směr, 
kterým jdou, je pro ně ten nejlepší, a chtějí-li po této cestě jít i po zbytek svého života. Také 
ukazují, že postupnými změnami mohou lidé předejít vážným potížím a následné invaliditě. 



(Mimochodem  osvětovými pracovníky  jsou pouze ti, kteří nepoužívají žádné návykové látky 
a sami praktikují principy, které druhým představují.)
            Až se u vašich dveří naši spolupracovníci objeví, věnujte jim chvilku svého času. 
Možná vám nabídnou právě to, co vy, nebo někdo z vašich blízkých, potřebujete.  Poznáte je 
podle toho, že se vám  představí legitimací o.s. Život a zdraví. 
             Chceme vám říci, že nepřátele zdraví neporazíme pasivitou, rezignací a naříkáním. 
Zdraví je úžasný vklad. Je třeba o ně pečovat a převzít za ně osobní zodpovědnost. 

                                Za o.s. Život a zdraví – Čestmír Šťovíček, místopředseda

Aktivně pro lepší zdraví a život bez drog

         V následujících měsících se v Úpici a okolí uskuteční zdravotně osvětová akce 
zastřešená občanským sdružením Život a zdraví. To působí v České republice od roku 1992. 
Zaměřuje se na zlepšení zdravotního stavu obyvatel České republiky, která je proslulá 
vysokou měrou civilizačních onemocnění. Představuje lidem ozdravný program New start, 
který se úspěšně používá ve více než 100 zemích světa. Ten se zaměřuje na několik důležitých 
zdravotních principů, které mají prokazatelně pozitivní vliv na naše zdraví. 
        Osvětoví pracovníci budou navštěvovat domácnosti, hovořit s lidmi o jejich zdraví a 
nabízet jim materiály a publikace, které se týkají této problematiky a jsou určeny pro všechny 
věkové kategorie. Tyto akce převzaté ze zahraničí mají u nás již velmi dobrou tradici a 
osvědčily se v mnoha městech naší republiky. Motivují lidi zamyslet se nad svým životním 
stylem, pomáhají jim správně se rozhodovat v oblasti vlastního zdraví. 
       Věříme, že až se u vašich dveří objeví naši spolupracovníci (a prokáží se legitimací 
občanského sdružení Zdraví a život), budete jim věnovat chvilku svého času. Povzbudíte 
nejenom je, ale určitě pomůžete i sobě.

                                            Za o.s.Život a zdraví – Čestmír Šťovíček, místopředseda

ÚPICKÁ LAŤKA - vousatý rekord překonán
     Úpice – Jeden z dílů seriálu Osudové osmičky by mohl být věnován Úpické laťce, 
oblíbenému mítinku výškařů. Při 8. ročníku v roce 1998 skočili dva královédvorští junioři 



(Matouš, Sedliský) 186 cm a vytvořili absolutní rekord klání. Jejich znamenitý výkon vydržel 
celých deset let nepřekonán. Až v roce 2008 při 18. ročníku překonal laťku ve výšce 187 cm 
Jakub Nosek reprezentující SK Nové Město  nad Metují. Atleta, který se věnuje hlavně oštěpu 
a výšku bere jako doplňkovou disciplínu, odměnilo publikum dlouhotrvajícím potleskem. 
Stupně vítězů juniorů zkompletovali kolegové novopečeného rekordmana z Nového Města. 
Podobný husarský kousek se povedl v kategorii mladších žákyň atletkám TJ Sokol Dvůr 
Králové, které na „bednu“ také nikoho jiného nepustily. Výraznou stopu zanechali 
v tělocvičně bratří Čapků mladí výškaři ze Základní školy Žacléř. Zlato a stříbro si odvezli 
mladší žáci (Ertner, Janoušek), bronz starší žákyně (Luštincová). Ve skvělé formě se 
představil vrchlabský borec Ivan Rishko, který se pokoušel o překonání letitého maxima 
kategorie starších žáků legendárního Štěpána Matouše. Neuvěřitelně napínavý loňský souboj 
letos do puntíku zopakovaly Šedivá z dvorské TJ Sokol a trutnovská gymnazistka Boudová. A 
stejně jako loni ve prospěch prvně jmenované rozhodl při stejném výkonu menší počet 
celkově nezdařených pokusů. Oba nejcennější dorostenecké kovy zaslouženě putují do ZŠ 5. 
května ve Dvoře Králové (Daňková, Pitro). Tria nejlepších dekorovali starostka Ing. Iljana 
Beránková, místostarosta Mgr. Robert Hager a ředitelé pořádajících škol. Sportovní 
podívanou příjemně zpestřila vystoupení mladších mažoretek zdejší ZUŠ A. M. Buxton a 
tanečního kroužku při Gymnáziu a SOŠ Úpice.

Stupně vítězů XVIII. ročníku Úpické laťky: mladší žákyně: 1. Kristýna Malá 139 cm, 2. 
Anna Rutrlová 130, 3. Karolína Chaloupková (všechny TJ Sokol Dvůr Králové) 125; mladší 
žáci: 1. Martin Ertner 135, 2. Daniel Janoušek (oba ZŠ Žacléř) 135, 3. Pavel Jiříček 
(Gymnázium a SOŠ Úpice) 130; starší žákyně: 1. Andrea Šedivá (TJ Sokol Dvůr Králové) 
152, 2. Anna Boudová (Gymnázium Trutnov) 152, 3. Lucie Luštincová (ZŠ Žacléř) 146; 
starší žáci: 1. Ivan Rishko (SPV Spartak Vrchlabí) 171, 2. Pavel Pozděna (ZŠ Podharť Dvůr 
Králové) 153, 3. Michal Vávra (ZŠ Úpice-Lány) 150; dorostenky: 1. Barbora Daňková (ZŠ 
5. května Dvůr Králové) 135, 2. Jana Haasová (Gymnázium Dvůr Králové) 130, 3. Pavlína 
Kultová (ZŠ Úpice-Lány) 130; dorostenci: 1. Jakub Pitro (ZŠ 5. května Dvůr Králové) 175, 
2. Vojtěch Bakeš (ZŠ Podharť DK) 169, 3. Tomáš Halamka (Gymnázium Trutnov) 169; 
juniorky: 1. Iveta Folcová (Gymnázium Trutnov) 140; junioři: 1. Jakub Nosek 187 – nový 
juniorský i absolutní rekord mítinku, 2. Jan Čimera (oba SK Nové Město nad Metují) 175, 3. 
Jakub Souček (SPŠ Nové Město nad Metují) 169; muži: 1. David Kameník 172 (ZŠ Úpice-
Lány).

Petr Kalousek

DĚKUJEME SPONZORŮM SOUTĚŽE  ÚPICKÁ   LAŤKA

Maso Kazda  s.r.o. Úpice
PaedDr. Ivana Kinclová  -  Skiareál  Bubákov
BP Lumen Úpice, Jízdní kola Bárta
Krakonoš  s.r.o.  Trutnov
Město  Úpice
Maratonstav  a.s.  Úpice
Mgr.  Zuzana  Matoušová,  Červený  Kostelec
Tiskárna  Stolín
Papírnictví  „IVÍN“  Červený  Kostelec
Melichar CZ  s.r.o.  Úpice
Karel Roubík ml., M.Gorkého 466,  Úpice



Česká  spořitelna a.s. Úpice
Stavebniny NYPRO  a.s. Úpice
Velkon s.r.o.  Úpice
GE Money Bank, a.s. Úpice

Za pořadatele: Irena Dobiasová, GSOŠ Úpice

TENISOVÉ KURTY V NAŠEM MĚSTĚ NEZAHÁLEJÍ 
 
      Jako každý rok, tak i letos začátkem jara, ožijí tenisové kurty v našem městě. Již v měsíci dubnu 
se vše připravilo pro novou sezonu, aby následně zde mohly začít tréninky a mistrovská utkání.
       Smíšené družstvo “A“ pod vedením kapitána Libora Tomma nás bude reprezentovat v krajském 
přeboru. Jiří Adam tradičně povede mužské družstvo v okresní soutěži DC. 
      Úpičtí dorostenci Andrea Žáčková a Ondřej Adam budou  hrát již třetí rok v oddíle TK Náchod, 
kde si tradičně zahrají krajskou soutěž 1 třídy. Oliver Tomm na pozici jedničky dorostenců v oddíle 
TC Dvůr Králové si zahraje krajský přebor.
 Výsledky z jednotlivých utkání budou průběžně zveřejňovány.

                                                                                                        

TENISOVÝ TURNAJ ČTYŘHER VE VELICHOVKÁCH 

     Na dvorcích areálu K-Triumf ve Velichovkách se konal 6. 4. 2008  tenisový turnaj čtyřher. Tradičně 
byl slušně obsazen krajskými hráči VČ kraje. Úpické barvy hájily dvojice Libor Tomm – Jiří Toman, Jiří 
Adam – Luboš Grunt a poprvé se zúčastnila i dvojice Zdeněk Hrabánek – Karek Slavík. Možná to zní 
neuvěřitelně, ale celý turnaj vyhrála naše dvojice Tomm – Toman, která sehrála vítězné finále plné 



zvratů a napětí s broumovskou dvojicí Chocholouš – Stejskal. Mimochodem tato dvojice se stala před 
dvěma týdny vítězem zimní tenisové ligy r.07/08 VČ kraje.  Neméně úspěšná dvojice Adam – Grunt 
obsadila na turnaji slušné třetí místo.  Všem úpickým hráčům gratulujeme  k velkému úspěchu na 
turnaji a za skvělou  reprezentaci úpického tenisu děkujeme. Možná vše více oceníme až s odstupem 
času. 
                                                                                                      Libor Tomm       

SOKOLSKÝ ŽUPNÍ PŘEBOR VE SPORTOVNÍ GYMNASTICE A 
ŠPLHU 2008

Druhým župním přeborem započítávaným do hodnocení  sokolské všestrannosti  byl 
v sobotu 12.dubna přebor ve sportovní gymnastice a šplhu ve Dvoře Králové nad Labem. Do 
dvorské tělocvičny se vydali i svěřenci naší tělocvičné jednoty Sokol Úpice. Osobními auty 
odjelo na župní  přebor  18 závodníků v 10 věkových kategoriích.  Gymnastický čtyřboj  se 
skládá v ženské kategorii z jednotlivých sestav na kladině, hrazdě a prostných a z přeskoku 
přes  kozu  a  koně  a  v mužských  kategoriích  z jednotlivých  sestav  na  hrazdě,  kruzích, 
prostných  a  z přeskoku  přes  kozu,  bednu  a  koně.  Všechny  sestavy  jsou  hodnoceny 
rozhodčími,  kteří  každému  cvičení  přiřadí  odpovídající  počet  bodů.  Po  sečtení  bodů 
z jednotlivých disciplín a vyhlášení výsledků, byli naši svěřenci a jejich cvičitelé příjemně 
překvapeni dosaženými výsledky.

Výsledky našich cvičenců:

kategorie jméno pořadí



předškolní děti chlapci (2002 a ml.) Luštinec Filip 1. místo
Nývlt Matyáš 2.místo
Píša Matěj 7.místo

předškolní děti dívky (2002 a ml.) Manová Lenka 6.místo
Čiháková Veronika 7.místo
Borůvková Nela 8.místo

mladší žákyně I - A (1999- 2001) Galuščáková Renata 8.místo
Davidová Veronika 9.místo
Polcová Karolína 12.místo

mladší žákyně I - B (1999- 2001) Rohanová Iveta 8.místo

mladší žákyně II (1997- 1998) Nývltová Kateřina 8.místo
.

starší žákyně III (1995 - 1996) Gottsteinová Sára 10.místo
Machová Kristýna 11.místo
Gottsteinová Natálie 13.místo

mladší žáci II (1997 - 1998) Fejfar Jakub 1.místo

starší žáci IV (1993 - 1994) Koptík Michal 2.místo

dorostenci (1990 - 1992) Králík Petr 1.místo

muži (1989 a starší) Kameník David 1.místo

Někteří závodníci navázali na dobré umístění v župním přeboru v plavání a začíná se 
jim rýsovat účast na republikových přeborech ve všestrannosti. 

    Ing. Martin Just
náčelník TJ Sokol Úpice

Republikové finále ČOS v Zálesáckém závodu zdatnosti 
2008 - Úpice

Vážení čtenáři,  naše tělocvičná jednota se již od konce loňského 
roku  pomalu  připravuje  na  velkou  událost.  Touto  událostí  je 
pořádání  republikového  přeboru  v Zálesáckém  závodu  zdatnosti. 
Tento přebor se uskuteční v květnu a to konkrétně 23. – 25. 5. 2008. 
Do  autokempu  v Radči,  kde  bude  zázemí  celého  přeboru,  se 
předpokládá  příjezd cca 50 tříčlenných hlídek, které se mezi sebou 
utkají  ve  dvou  věkových  kategoriích,  staršího  žactva  a  dorostu. 
V kategorii  dorostu  si  účast  v republikovém  finále  vybojovala  i 

hlídka  z naší  tělocvičné  jednoty.  Všichni  doufají,  že  na  domácí  půdě  se  jim  bude  dařit. 
Přípravy  celého  přeboru  jsou  v dnešních  dnech  v plném  proudu,  zajišťuje  se  ubytování, 
stravování,  připravuje  se  doprovodný  program  a  samozřejmě  hlavní  síly  jsou  napnuty 
k přípravě samotného závodu. Pro jeho zdárný průběh přijede pomoci cca 30 kvalifikovaných 
rozhodčích.  Tělocvičná  jednota  chce  organizací  přeboru  přispět  k rozvoji  volnočasových 



aktivit mládeže. Přebor se uskuteční rovněž v roce 140. výročí založení tělocvičné jednoty. 
Celá akce se uskuteční i za finanční podpory Města Úpice a garance převzala rovněž sokolská 
župa  Podkrkonošská  –  Jiráskova,  do  které  naše  jednota  přináleží.  Nezbývá  než  popřát 
organizátorům hodně pevných nervů a minimum problémů při samotné přípravě a při průběhu 
této významné akce. 

Martin Just

Zahrádkáři informují a vzpomínají

Chtěli  bychom se  ještě  vrátit  k  zahrádkářskému plesu,  i  když  nás  již  volá  jaro  a 
zahrádka nebo zahrada. Ples se již traduje od roku 1980 a je již 28. v řadě. Již tenkrát někteří 
naši předchůdci, mnozí z nich již nejsou mezi námi, věnovali svůj čas a úsilí organizování 
plesů. Výzdoba, kterou používáme, je z větší části dílem přítele Aleše Řezníčka, který zálibě 
zahrádkářské tématiky věnoval nemálo času. Štafetu po něm převzala přítelkyně Andrlová, 
která se stala organizátorkou výzdoby. Je třeba se zmínit o partě zahrádkářů, která pracovala 
na přípravě plesů a která se měnila podle toho, co přinášel čas. Nechceme vyzvedávat některé 
zásluhy, ale chceme jen seznámit veřejnost s historií plesů. Již dávno před námi naši předkové 
na plesech tradovali dlouhé róby, tmavé obleky a bílé náprsenky s motýlkem. Mnohé se již ale 
změnilo. Přesto se snažíme atmosféru plesu vylepšit kytičkami na stolech a předtančením. 
Ples je vlastně jakýmsi vyjádřením kultury, která se zachovává v našem městě.

V letošním roce se ples konal v městském sále nad Tomanem. Donutilo nás k tomu 
uzavření jídelny v Jutě. Reakce na tuto změnu mohou být různé, ale rádi bychom zachovali 
tradici.  Zveme  proto  širokou  veřejnost,  které  se  budeme  snažit  uspořádat  další  plesy  a 
příjemnou zábavu.

Přejeme teplé a slunečné jaro!
 Výbor ČSZS Úpice

                    Úpění na Úpě   
Máme tu rok 2008 a stejně jako v letech 1975 až 2007 se opět pořádá  Úpění na Úpě.. Loňský 

rok se na této akci sešlo 84 plavců na 31 plavidlech. Účastníky neodradil ani nízký stav vody v řece. 
Na startu se objevila plavidla všemožného vzhledu a konstrukce. Mezi nejkrásnější plavidla, která 
zvolili diváci, patřilo plavidlo Šmoulů, křižník Aurora, Simpsonovi, letadlo Gripen, zedníci, příslušníci 
VB, posádka na velorexu, Diogenes, bezdomovci, Aladin a mnoho dalších. Všichni zdárně zdolali 
Viktorčin splav, čímž dosáhli cíle Úpění. Na Pohodlí proběhlo již tradičně vyhlášení a předání cen za 
doprovodu skupiny Rohořez. 25. ročník se celkově velmi vydařil. Na příštím ročníku očekáváme
opět větší účast, kdy by mohlo jet okolo 40 plavidel.  Přijďte se zúčastnit i vy, se svými nadřízenými, 
podřízenými i tajnými láskami.

26.ročník se pořádá v sobotu 14 června 2008. Startujeme z našeho obvyklého místa v obci 
Havlovice od Šiškovenského mostu a vyplouváme v pravé poledne za každého počasí a stavu 
vody v řece. Prezentace plavidel a posádek probíhá od 9 do 11 hodin. Zdárným ukončením Úpění je 
zdolání Viktorčina splavu. Pro všechny plavce bude na Pohodlí připraveno občerstvení. Hrát bude 
skupina Rohořez a v 18.00 zde proběhne vyhlášení nejhezčích plavidel a předání cen.

Tímto jste všichni  srdečně zváni. Spolek přátel Úpění
Více informací naleznete ne internetových stránkách, http://upeni.webpark.cz a na nových 

stránkách www.upeni.cz ,dotazy můžete zasílat na mail: upeni@centrum.cz

                                                                                         Spolek přátel Úpění

mailto:upeni@centrum.cz
http://www.upeni.cz/
http://upeni.webpark.cz/


Program kina

KVĚTEN    2008

Upozornění pro návštěvníky a obdivovatele kina:
Kino Mír v Úpici zahájilo projekce s vícekanálovým ozvučením Dolby stereo. Toto zařízení 
podstatně vylepší poslechovou pohodu zvukového doprovodu filmových představení, která 
tím dosahuje úrovně kvality projekcí v multikinech.
    

6. úterý  od 18 hodin

10 000 PŘ.N.L.

Nový dobrodružný film nás zve na cestu proti proudu času, do dob temných proroctví, 
všemocných bohů, zlých duchů, zaniklých říší a obrovských mamutů, pod kterými se v úděsu 
třásla celá země.

               vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 109 min., české titulky,  pro mládež do 12 let 
nevhodný

9. pátek  od 18 hodin

SOUKROMÁ VÁLKA PANA WILSONA

Komedie podle skutečné události. Tohle by si přece nikdo nevymyslel. Před kamerou se sešla 
výjimečná sestava v čele s Tomem Hanksem a Julií Roberts.

                                 vstupné: 59,-Kč +1,  Dolby, 102 min., české titulky,  pro mládež do 12 let 



nevhodný

10. sobota  od 18 a 20 hodin

BOBULE ANEB NEVINNĚ O VÍNĚ

Nový český film. Letní komedie, která nás zavede na moravské vinice.

                                                         vstupné : 69,-Kč +1, Dolby,  90 min., české znění, 
mládeži přístupný

   

11. neděle od 18 hodin

SKÓRUJ

Komedie,  která má koule. Tajná ping-pongová organizace pořádá ještě utajenější a ilegálnější 
turnaj v ping- pongu. FBI musí přijít na to, kdo za ilegálním šířením tohoto sportu je.

                                        vstupné: 59,-Kč +1, Dolby,  90 min., české titulky,  pro mládež do 12 
let nevhodný

  

13. úterý POZOR od 19  hodin

30 DNÍ DLOUHÁ NOC

Nemůžete zastavit to, co přichází. Film, v němž si tlupa upírů vybírá odlehlá města, jako je 
třeba Úpice, aby ukojila svou žízeň po krvi.

               vstupné: 59,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 113 min.,  české titulky,  pro mládež do 15 
let nepřístupný

17. sobota  od 18  a 20 hodin

A BUDE HÚŘ

Nový český film. Kultovní kniha Jana Pelce se dočkala neméně kultovního stejnojmenného 
filmového přepisu. Generační film o hledání životních hodnot a jistot, o střetu  s policií a 
měšťáky.Artprogram

                                        vstupné: 59,-Kč +1, Dolby, 86 min.,  české znění,  pro mládež do 15 
let nevhodný

18. neděle od 18 hodin

KRONIKA RODU SPIDERWICKŮ

Nový dobrodružný  rodinný film v české řeči. Na adrese prastrýce Spiderwicka je čeká 
největší dobrodružství jejich života.

                                            vstupné: 59,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby,  95 min., české znění, 
mládeži přístupný

        



20. úterý  POZOR  od 18 a 20 hodin

O RODIČÍCH A DĚTECH

Nový český film. Milovat je lidské - chybovat dědičné. Komedie o otcích , synech a ženách 
jejich života.

                                     vstupné: 64,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 110 min., české znění, mládeži 
přístupný

  

22.čtvrtek  POZOR od 19 hodin

DARJEELING S RUČENÍM OMEZENÝM

Skvělé herecké výkony, jedinečný humor, exotická atmosféra, napínavý příběh a 
hollywoodská atmosféra.

                  vstupné: 59,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 92 min., české titulky,  pro mládež do 15 
let nevhodný

 

23. pátek od 18 hodin

JUMPER

Dobrodružná sci-fi podívaná, u které nebudete mít čas se nudit. Kdekoliv. Cokoliv. Hned.

                                          vstupné: 59,-Kč +1, šírokoúklý,  Dolby,  88 min., české titulky, 
mládeži přístupný

24. sobota od 18 hodin

27 ŠATŮ

Navždy za družičku. Jedna z nejlepších romantických komedií poslední doby. Holky, jestli se 
chcete vdát,

musíte to vidět.

                     vstupné: 59,-Kč +1, širokoúhlý, Dolby, 109 min., české titulky,  pro mládež do 
12 let nevhodný

25. neděle od 18 hodin

ŘÍŠE HRAČEK

Nová rodinná pohádka v české řeči. Kdo uvěří, může vidět zázraky.



                                           vstupné: 54,-Kč +1, širokoúhlý,  Dolby,  94 min.,  české znění, 
mládeži přístupný

28. středa POZOR od 19 hodin

TAHLE ZEMĚ NENÍ PRO STARÝ

Čtyři nominace na Zlaté glóby. Žádná úniková cesta není bezpečná. Kombinace černého 
humoru, chytrého příběhu a mistrovských dialogů řadí tento thriller mezi nejúspěšnější filmy 
tohoto roku.

                 vstupné: 59,-Kč +1,  širokoúhlý,  Dolby,  122 min.,  české titulky,  pro mládež do 
15 let nevhodný

Do kalendáře

ČT   01.5.     Zábavné odpoledne pro děti i dospělé
                     Dlouhé záhony, od 14 hodin, pořádá KSČM

PÁ   02.5.     1. jarní úpický květinový ples
                      Městský sál Úpice, od 19.30 hodin, pořádá Gymnázium a SOŠ Úpice

SO    03.5.     Fotbalové utkání SK Sparta Úpice – Baník Žacléř
                      Hřiště SK Sparta Úpice, od 17 hodin

ÚT    06.5.     Koncert Naděje
                      Kostel CČSH Úpice, od 17 hodin

ST     07.5.     Informace o bakalářském studiu, návštěva děkana 
                       prof. PhDr. Zdeňka Jiráska CSc., gymnázium a SOŠ, od 16 hodin

ČT    08.5.     Slavnostní shromáždění k 63. výročí osvobození
                      Odolov, od 10.30 hodin, pořádá KSČM

ÚT    13.5.     Přijímací řízení do mateřské školy
                      Jaromír, 10 – 15 hodin

ST     14.5.     Přijímací řízení do mateřské školy
                       Veselka, 10 – 15 hodin
    
PO   19.5.      Přednáška Jak na to – změny zákonů o sociálních dávkách
                       Městský penzion Úpice, od 15 hodin, pořádá ČSŽ

ÚT – ČT        Člověk ve svém pozemském a kosmickém prostředí
20.–22.5.        Městský sál Úpice, pořádá Hvězdárna Úpice

PÁ – NE        Republikový přebor v Zálesáckém závodě zdatnosti
23.–25.5.        Autokemp Radeč, pořádá Sokol Úpice

SO     24.5.     Fotbalové utkání SK Sparta Úpice – SK Horní Staré Město
                       Hřiště SK Sparta Úpice, od 17 hodin



ÚT     27.5.     Den otevřených dveří
                       Základní umělecká škola A.M. Buton Úpice,  9 – 19 hodin
 
ČT     29.5.     Veřejné zasedání
                       Městský sál Úpice, od 17 hodin

PÁ     30.5.     Dětský den s Ferdou Mravencem
                       Tělocvična ZŠ BČ, od 8 hodin, pro žáky ZŠ BČ 
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